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Давам икономическия министър Никола Стоянов на прокурор зара-
ди яз. “Огоста”, заяви Корнелия Нинова. По думите й партиите в НС 
без БСП узаконяват антисоциалния бюджет на Радев.

зпращаме една тежка го-
дина на изпитания. 

Но никое изпитание не 
може да сломи духа и силата 
ни като народ. С тях ще по-
срещнем и Новата 2023 г. 

Нека бъде мирна и по-спо-
койна. 

Бъдете здрави и непокла-
тими пред трудностите. Ще 
се справим. 

Пожелавам ви хубави, 
топли и светли празници с 
любимите хора. 

КорНелия НиНова,
председател на БСП

И

Стр. 9

как 
празНуват 
коледа 
по Света?

доц. д-р БиНка доБрева
за магията На фолклора
и БългарСките глаСове

виНетката 
поевтиНява На 87 лв., 
отСтъпката за 
горивата оСтава

Уважаеми 
читатели на 
вестник ДУма!

скъпи 
български 
гражДани!

Веселипразници!
ОчаквайтеследващиябрОйнавестникана4януари,2023г.

2022 -
каква 
годиНа
изпращаме

подпиСаха 
за америкаНСко 
гориво в 
„козлодуй”
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Лидерът на БСп Корнелия Нинова 
подава в прокуратурата сигнал срещу 
икономическия министър Никола Стоя-

нов и настоява да бъде извършена про-

верка на действията му.
“Министърът на икономиката и 

индустрията Стоянов трябва да бъде 
спрян. Инвестиция във фотоволтаици 
върху язовир “Огоста” е опасна и с не-

предсказуеми последици. Министърът 
не отговори смислено на нито един мой 
въпрос в парламентарния контрол”, за-

яви Нинова.
Тя пита: “Знае ли Стоянов, че язовир 

“Огоста” е в списъка на обекти, значими 
за националната сигурност? Знае ли, че е 
в списъка от 414 язовири, криещи опас-

ност, и се нуждае спешно от ремонт?. 
Има ли разрешение от собственика, 

Министерството на земеделието и Явор 
Гечев, за изграждане на соларен парк в 
чужда собственост? Има ли становище 
на Министерството на околната среда 
и водите за въздействие върху околна-

та среда?”. Нинова настоява Стоянов да 
отговори има ли мнение на еСО как ще 
бъде присъединена тази мощност и как 
ще се изнася за Германия, МС вземал ли 
е решение за тази инвестиция и става ли 
въпрос за лобизъм и корупция.  

“Шокираща е безотговорността, с 
която министър Стоянов тръгва на тази 
стъпка. Още по-шокиращи са отговорите 
му в контрола пред парламента. Според 
него той е провел разговори, подписал е 
някакъв ангажиращ документ с герман-

ски инвеститор и в същото време заяви, 
че тепърва ще обяви конкурс и всич-

ки желаещи фирми могат да участват. 
Каза, че държавната консолидационна 
компания ще направи ремонт на стена-

та, но в същото време ни увери, че това 
е ангажимент на германската фирма. Не 
отговори каква ще е ползата за България, 
тъй като цялото произведено количество 
енергия ще се изнася за Германия”, ко-

ментира Нинова. 
“Германия е наш основен търговски 

партньор. Инвеститорите са добре до-

шли. Но всички трябва да спазват зако-

ните на България. Опасявам се, че Стоя-

нов ги подвежда и ще загубим доверието 
на голям европейски партньор от него-

вите безумия”, предупреди Нинова. 
Според нея още по-шокиращо е, че 

Стоянов е заявил, че такива инвестиции 
предстоят и върху други язовири. “Води-

те на България са национално богатство. 
Те трябва да са обект на изключителна 
държавна политика, а не да се конце-

сионират и раздават за фотоволтаици и 
стопанисване на чуждестранни юриди-

чески лица. Язовирите трябва да се ре-

монтират и укрепят. Трябва да се изгра-

дят наново към тях напоителни системи 
и да се възроди българското земеделие”, 
категорична е Нинова. 

“Но с такива министри като Стоянов 
това никога няма да се случи. Но поне 
трябва да го спрем да не застраши це-

лия регион”, подчерта тя. “попитала съм 
премиера донев знае ли какво прави ми-

нистърът му. подаваме сигнал до проку-

ратурата и искаме да започне проверка 
на действията на Никола Стоянов”, съ-

общи Нинова.

Корнелиянинова:

Внасям сигнал в прокуратурата
срещу икономическия министър
Стояновтрябвадабъдеспрян,инвестициявъвфотоволтаици
върхуязовир„огоста”еопасна,заявилидерътнаБСП

Кметицата на “Красно село” 
Росина Станиславова загуби в 
Административния съд в София 
и второто дело, което води сре-

щу Антикорупционната коми-

сия, която я уличи в конфликт 
на интереси. 

На 7 май 2020 г. като лице, 
заемащо висша публична длъж-

ност, тя е издала заповед, с ко-

ято се определя за ръководител 
на проект, свързан със социал-

ния патронаж за възрастни хора. 
Станиславова си възложила за-

дачи по проекта, определила си 
и допълнителни функции и за-

плащане. Антикорупционната 
комисия я глоби с 15 000 лева 
и да върне получената сума в 
размер на близо 10 000 лева. 
Станиславова обжалва пред 
съда, който обаче с решението 
си от 19 декември казва, че не 
е права и е действала в частен 
интерес. “Лице, заемащо пуб-

лична длъжност, няма право да 

участва в подготовката, обсъж-

дането, приемането, издаването 
или постановяването на актове, 
да изпълнява контролни или 
разследващи функции или да 
налага санкции в частен инте-

рес”, казва съдът.
Според магистратите, за да 

възникне конфликт на интереси 
на първо място трябва да е нали-

це частен интерес, който може 
да повлияе върху формирането 
и изразяване на волята на лице, 
заемащо публична длъжност 
при изпълнение на задължени-

ята му по служба. Решението не 
е окончателно и може да бъде 
обжалвано пред ВАС.

Росина Станиславова вече 
беше санкционирана и за това, 
че е назначила дъщеря си на ра-

бота по европейска програма, 
изпълнявана от общината.  То-

гава съдът потвърди и първата 
глоба на кметицата в размер на 
5000 лева.

1 991 433 лв. са отпуснати по бюджети-

те на общините за 2022 г. за осигуряване на 
дейности по четири национални програми за 
развитие на образованието, съобщиха от Ми-

нистерството на образованието и науката.
Средствата са по програмата “Мотиви-

рани учители и квалификация” за обучение 
на новоназначени учители и за подготовка на 
педагогически специалисти за включването 
им в образователно-възпитателния процес в 
училища, в които преобладават деца от уяз-
вими групи. 

Националната програма “Мотивирани 
учители” финансира подготовката на педа-

гози от 2019 г. Целта й е да се преодолеят 
кадровите дефицити в образователната сис-

тема, където се търсят квалифицирани учите-

ли предимно по природни науки, английски 
език, информационни технологии, начални 
учители, ресурсни учители.

предвидени са пари и за финансиране 
на партньорства между български училища 
и неделни училища зад граница в рамките 
на Нп “Роден език и култура зад граница”, 
както и за профилактика на педагогическите 
специалисти и за рехабилитация. За подкрепа 
на образователните медиатори и социалните 
работници се дават 1 863 726 лв.  допълни-

телни средства в размер на 79 572 лв. са пред-

назначени за финансиране на институции, 
които са включени в актуализираните списъ-

ци на защитени детски градини и училища. 

Българската общност 
в Молдова ще бъде под-

помогната с 500 хил. лв. 
парите ще бъдат преве-

дени като допълнителни 
разходи по бюджета на 
Министерството на външ-

ните работи за 2022 г.
Средствата са едно-

кратна помощ от 100 
лв. за пет хиляди семей-

ства в тежко социално 
положение в средите на 
българската общност в 
Молдова. 

Финансовата подкре-

па ще допринесе за прео-

доляването на влошеното 
социално-икономическо 
положение на нашите 
сънародници в Молдова, 
свързани с проблемните 
доставки, остър недостиг 
на горива и електроенер-

гия, повишена инфлация 
в страната в контекста на 
продължаващата война на 
Русия в съседна Украйна.

Оказването на без-
възмездна финансова 
подкрепа от България за 
нуждаещите се семейства 

от български произход в 
условията на предстоящ 
тежък зимен сезон е част 
от усилията за защита и 
отстояване на интересите 
на българските общности 
зад граница, при спазване 
на местното законодател-

ство и нормите на между-

народното право.
през октомври стра-

ната ни отпусна близо 
200 хил. лева по програ-

мата за подкрепа на орга-

низациите на българската 
общност в Молдова.

СнимКаБТа

Служителите на Главна дирекция “Гранична полиция” честваха своя професионален празник 
пред Паметника на загиналите при изпълнение на служебния им дълг полицаи

Кметът на „Красно село” 
трябва да връща 
над 23 000 лв.

Финансират с 1 991 433 лв. 
дейности по образованието

Българската общност в Молдова 
ще бъде подпомогната с 500 хил. лв.
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"партиите в НС без 
бСп узаконяват антисо-

циалния бюджет на ру-

мен радев. С удължител-

ния закон служебният 
кабинет на президента 
замразява доходите ви. 
Слага срок на тази по-

литика 3 месеца - т.е. до 
края на март. Но не си 
мислете, че това е така. 
вашите доходи в тази 
криза могат да останат 
замразени много по-дъл-

го време", предупреди 
лидерът на бСп корне-

лия Нинова по време на 
обсъждането на закона 
за удължаване на дър-

жавния бюджет. 
"в един следващ 

параграф на закона се 
казва, че този срок от 3 
месеца се прекъсва за 
времето, в което няма 
НС. представете си, че 
изпаднем в хипотеза да 
не се състави кабинет. 
президентът, както го е 
подкарал, може да връчи 
втория и третия мандат 
февруари или март - как-

то си реши, защото вече 
отдавна е отвъд консти-

туцията. представете си, 
че третият мандат не се 
реализира и отиваме на 
избори, кога ги вижда-

те тези избори, сигурно 
средата на годината - 
май или юни", пресметна 
Нинова. Обричате хора-

та поне половин година, 
ако няма правителство, 
на глад и на обедняване, 
категорична е тя.

 по думите й на ка-

бинета се разрешава да 
изпълни инвестиционни 
разходи, одобрени от 
НС. "Става дума за едни 
самолети за няколко ми-

лиарда лева. Служебни-

ят кабинет ги изпълнява, 
докато ви е замразил до-

ходите, и ще взима заеми 
до 12 млрд. евро. Замра-

зени доходи, незнайно 
докога, при растящи 
цени и инфлация, разхо-

ди за самолети и отво-

рена врата за вземане на 
нови кредити", обобщи 
корнелия Нинова.

тя припомни, че в 
началото на 2022 г. в 
аналогичен случай са 
приели промени в реди-

ца закони, касаещи до-

ходите, и даде пример 
със законите за социал-

ните услуги, за хората с 
увреждания, за личната 
помощ, за енергетика-

та - за компенсациите, и 
увеличаване на заплати-

те на медицинските ра-

ботници.
Отхвърляте пред-

ложенията на "бСп за 
българия", но допускате 
подобни предложения 
на други парламентарни 
групи, възмути се Нино-

ва. тя посочи, че левица-

та е предложила вариант 
за преизчисление на пен-

сиите, което е опреде-

лено за недопустимо, а 
това на друга парламен-

тарна група, предложила 
актуализация на пенсии-

те по различно швейцар-

ско правило, не само е 
допуснато, но и подкре-

пено от комисия. Щом 
са направени от "бСп за 
българия", не може, но 
ако са направени от дру-

ги групи - може, изтъкна 
лидерът на бСп.

С това решение пар-

ламентът бламира еС, 
ек и еп и гласува анти-

европейска политика, за-

яви проф. румен гечев. 
той цитира директива-

та, която казва страните 
членки да приведат ми-

нималните си заплати в 
съответствие с 50% от 
средната работна запла-

та или 60% от средната 
медианна заплата. Спо-

ред зам.-председателя 
на пг на "бСп за бълга-

рия" георги Свиленски 
от левицата са дали въз-

можност на народните 
представители 17 пъти 

за два дни да подкрепят 
минимална заплата от 
850 лв., но те са гласу-

вали против. Освен тези 
500 хиляди български 
граждани, които обрича-

те на глад в предстоящи-

те месеци, в това число 
са 10 хиляди служители 
на бдЖ, защото техни-

те заплати са свързани с 
минималната, 10 хиляди 
в "български пощи". За 
тези хора помислете и 
за всички други 480 хи-

ляди, които чакат от вас 
и от нас решение", под-

черта Свиленски. той 
е убеден, че партиите 
абсолютно съзнателно, 
умишлено и целенасо-

чено отхвърлят предло-

жението на "бСп за бъл-

гария". "Не го правят без 
да искат. те знаят какво 
правят, за да останат па-

рите за нещо друго. и 
това нещо друго е въо-

ръжение, а не социална 
политика", категоричен 
е Свиленски.

Нека да се концен-

трираме и да направим 
бюджет, който да даде 

възможност на хората да 
се чувстват по-добре, а 
не това, което в момента 
вие правите, призова бо-

рислав гуцанов. "Сигур-

но от кумова срама коле-

гите от герб в комисия 
гласуват за определени 
предложения, но тук, 
скрити зад някакво мно-

зинство от 240 гласува-

щи, гласуват различно. 
Защо през цялото време 
се маскирате като соци-

ално отговорни, а когато 
дойде моментът да взи-

маме решения, гласува-

те обратно? това ще ви 
тежи на съвестта", въз-

мути се георги гьоков.
"Отхвърлихте по-

голямо данъчно облек-

чение за родителите с 
едно дете - от 600 на 900 
лева. Не допуснахте раз-

глеждане на минимална 
работна заплата от 850 
лева. като български 
граждани ние се стре-

мим да имаме доходи, 
равни на европейските", 
заяви мая димитрова от 
бСп.

по-рано мнозинство-

то на герб, дпС, дб и 
бв не допусна дебатите 
за размера на минимал-

ната заплата да влязат в 
програмата на НС.

георги Свиленски 
предложи като точка 
трета НС да разгледа 
промените в кодекса 
на труда за повишаване 
на минималното трудо-

во възнаграждение. "да 
гласуваме минималната 
работна заплата да е 850 
лв., такава, каквато оч-

акват всички български 

граждани. Не брутна, а 
основна", призова Сви-

ленски. След отказа на 
депутатите да приемат 
разместването, той на-

прави ново предложе-

ние измененията да са 
точка трета за вчера, а 
после и да е първа точка 
в днешната програма на 
парламента, но и те бяха 
отхвърлени.

"дайте възможност 
на народното представи-

телство да се произнесе 
по това каква да бъде ми-

нималната заплата. вие 
не допускате дори да се 
гледа в дневния ред. От-

хвърлете го, ако иска-

те, но нека българските 
граждани да видят. Не 
можете да се скриете", 
призова Свиленски.

"всички подкрепихте 
на първо четене този за-

конопроект. има 500 000 
българи, които чакат това 
наше решение. Не бъдете 
лицемерни", заяви съпар-

тиецът му борислав гу-

цанов. "Не разбирам на-

родните представители, 
които гласуват "против" 
това. От кого спестяват? 
Защо винаги се помага на 
богатите, а бедните ос-

тават настрана?", изрази 
недоумението си иван 
иванов. мая димитрова 
обясни, че е несъстоя-

телно кодексът на тру-

да да се разглежда след 
приемането на бюджета, 
и също призова да бъде 
разгледан размерът на 
минималната заплата, 
но и нейното процедур-

но предложение не беше 
прието.

Партиите в НС без БСП узаконяват
антисоциалния бюджет на Радев
Замразенидоходи,разходизасамолетииновизаемиобричат
хоратанагладиобедняване,заявиКорнелияНинова

  �
Аида ПАНИКЯН 

Юлия КУЛИНСКА 
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кметът на павликени 
инж. емануил манолов 
раздаде коледни подаръ-

ци на децата от приемна-

та грижа. За осма поредна 
година градоначалникът 
организира инициатива-

та, която е знак на благо-

дарност за посветеността 
от страна на родителите 
към децата.

За първи път беше 
променена традицията 
и вместо кметът да по-

сети всеки от домовете 
на приемните родители, 
те се събраха за специ-

ален концерт, който се 
проведе в салона на СУ 
“Бачо киро”.

40 деца са настане-

ни в момента в прием-

ни семейства в община 
павликени в рамките 
на проект “приеми ме”. 
Семействата, при които 
има деца, са 27 от общо 

33 официално преми-

нали през процедурата. 
Най-малкото е на ня-

колко месеца, а двама от 
младежите са на 17-го-

дишна възраст.
“винаги в дните пре-

ди коледа се срещаме с 
вас, приемате ме във ва-

шите домове. тази годи-

на решихме да променим 
формата и вие да бъдете 
наши гости. мили деца, 
виждам, че сте порасна-

ли, че сте щастливи, че 
получавате родителски 
грижи и се радвате на 
своето детство. Скъпи 
родители, в тази възраст 
децата имат нужда от 
топло семейно огнище, 
подкрепа и мъдрост от 
по-възрастните, както 
и от закрила и спокой-

ствие, за да растат щаст-

ливи. Благодаря ви, че 
осигурявате всичко това 

за нашите деца”, каза 
инж. манолов, който 
благодари и на коор-

динаторите от екипа, 

който организира при-

емната грижа в община 
павликени. 

За доброто настрое-

ние се погрижиха уче-

ниците от вокална група 
“магия” при СУ “Бачо 
киро”, както и коледари. 

дядо коледа и Снежанка 
посетиха тържеството и 
се снимаха с всички же-

лаещи. 

в казуса с разменените 
бебета в болница “Шейново” 
няма умисъл, а само низ от 
нелепи случайности. в това 
бе категоричен директорът 
на лечебното заведение д-р 
румен велев. той изрази же-

ланието си въпросът да бъде 
разрешен най-бързо и най-до-

бре за двете семейства. Спо-

ред юристи обаче казусът ще 
се разплита дълго време и има 
риск децата да отидат при би-

ологичните си родители след 
месеци, дори след година. 

директорът разказа, че 

от седмица в болницата те-

кат проверки, а той веднага 
е подал сигнал в полицията. 
“предвид деликатността на 
ситуацията, искахме да се за-

пазят личните данни, затова 
нямаше информация по слу-

чая. На практика вече биоло-

гичните родители са изясне-

ни с дНк експертизи. Оттук 
насетне е въпрос на юриди-

ческа процедура. в болница-

та текат още три проверки”, 
заяви той. това не обяснява 
защо не е подаден сигнал и 
до принципала на болницата 

- Столичната община.
д-р велев се опита да 

обясни как и кога се е слу-

чила размяната. Според него 
няма грешка при поставяне-

то на гривните с номерата на 
децата и майките. На майката 
с бебе с гривна “а” е дадено 
бебе с гривна “Б”, а размяната 
е станала при първото разда-

ване на бебетата, смята той. 
От думите му стана ясно, че 
процедурата предвижда след 
прием в неонатологично от-

деление да се поставя на кош-

чето голямо картонче с името 

на майката и номер на бебе-

то. Нито една от двете майки 
обаче не е обърнала внимание 
на гривничките, които имат, а 
при изписването те не са били 
сверени, коментира лекарят. 
едната майка съхранява всич-

ки документи.
велев обяви, че установе-

ните виновни лица ще бъдат 
дисциплинарно наказани, ще 
се носи и съдебна отговор-

ност. той изрази готовност да 
подаде оставка след като при-

ключи случаят, стига провер-

ките да установят процедурни 

нарушения. 
докторът не е разговарял 

с майките, но болницата е за-

явила готовност да им оказ-

ва здравна и психологическа 
помощ.

На въпрос има ли други 
такива случаи велев бе кате-

горичен, че в 30-годишната 
му практика се случва за пръв 
път. раждали в болницата 
обаче разказват, че и друг път 
са се случвали грешки при 
разпределянето на бебетата 
по стаите, които обаче се за-

белязват навреме.

актьори от Народния театър 
“иван вазов” поискаха оставката 
на министъра на културата ве-

лислав минеков. те са изпратили 
отворено писмо до президента 
румен радев, който по думите им 
е “човекът, назначил господин ве-

лислав величков минеков за слу-

жебен министър на културата”.
“С публичните си изяви по 

конфликта в Народния театър 
господин минеков уронва прес-

тижа на представляваната от него 
институция”, пишат още арти-

стите. те изразяват дълбокото 
си възмущение от раздухването 
на конфликта в медийното прос-

транство чрез разпространяване 
на полуистини, слухове и лъжи, 
които се представят от министър 
минеков в неговите публични из-

яви. артистите изброяват щетите 
в резултат на действията на мине-

ков, като опита му за внасяне на 
разкол в артистичното съсловие 
чрез манипулативното оповестя-

ване на трудови възнаграждения, 
опити да бъдат припознати като 
поддръжници на определена пар-

тия, легитимиране на “езика на 
омразата” като естествена форма 
за разрешаване на кризи в обще-

ството и в частност на кризи в 
културния сектор.

Шефътна„Шейново”:

Няма умисъл, а низ  
от нелепи случайности
Гривнитенесабилиразменени,абебетатасагрешнодадени
намайкитеощевначалото,смятад-рРуменвелев

Актьори от Народния театър 
искат оставката  
на министър Минеков

Инж. Емануил Манолов раздаде коледни 
подаръци на децата от приемната грижа

На 21 декември след кратко и тежко заболяване почина  
нашият колега, приятел и съмишленик

НИКИТА ДМИТРИЕВИЧ НАБАТОВ
(1932-2022)

СКРЪБНАВЕСТ

Напусна ни един високо ерудиран ин-
женер, работил неотклонно в областта на 
българската енергетика. Дългогодишен 
ръководител на инвестиционната дей-
ност в Министерството на енергетиката 
и Националната електрическа компа-
ния. Участник в разработването, обсъж-
дането и приемането на редица проекти, 
свързани с изграждането на национална-
та енергетика от 1962 до 1997 г. Под не-
говия непосредствен контрол и с негово 
участие са изградени: каскадата Белме-
кен-Сестримо, АЕЦ “Козлодуй”, ПАВЕЦ 

“Чаира”, площадката на АЕЦ “Белене” и 
други енергийни обекти.

Дългогодишен председател на клуб 
“Енергетик” към БСП - район “Обори-
ще”. Активен организатор и участник 
във всички инициативи на клуба.

Клуб „Енергетик”,  
БСП - район “Оборище”

Поклонението ще се извърши  
на 24 декември от 12,30 ч. в Ритуалната 

зала на Централните софийски гробища.
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единствената работеща 
ядрена централа в България - 
аеЦ "козлодуй", сключи де-
сетгодишен договор за дос-
тавка на свежо ядрено гориво 
с американската компания 
"Уестингхаус". очакванията 
са първата доставка от ком-
панията да стане през 2024 
г., когато изтича договорът 
на централата с руската "ро-
сатом".

миналия месец мнозин-
ството в народното събрание 
одобри решение, внесено от 
ГерБ-СдС, с което бе възло-
жено на правителството да 
започне процедура по лицен-
зирането на неруско ядрено 
гориво. от БСп категорично 
се обявиха срещу решението. 
народният представител Бо-
рислав Гуцанов заяви, че ра-
ботата на агенцията за ядрено 
регулиране (аЯр) не може да 
се ръководи от политически 
съображения, а само от изис-
кванията за безопасност. той 
изрази опасенията си, че през 
2024 г. ще се окажем в ситу-
ация, в която няма от кого да 
доставим ядрено гориво. 

от енергийното минис-
терство посочиха вчера, че 
стъпката е в изпълнение на ев-

ропейските регламенти за ди-
версификация на доставките 
на ядрено гориво и в съответ-
ствие с решението на народ-
ното събрание за ускоряване 
на процеса за осигуряване 
на алтернативен доставчик. 

Служебният министър на 
енергетиката росен Христов 
каза, че към момента достав-
ките на ядрено гориво от ру-
сия са неясни, така че новият 
10-годишен договор е спомо-
гнал за осигуряването на ра-

ботата на централата. новото 
гориво ще се използва от сре-
дата на 2024 г.

Горивото на "Уестингхаус" 
все още не е лицензирано от 
българската аЯр за съвмести-
мост за работа с руското, тъй 

като презареждането на реак-
торите става с подмяна на една 
четвърт от горивото. през ок-
томври Христов обеща търг за 
избор на доставчик на свежо 
ядрено гориво, но вместо това 
е взето решение за отделни 
разговори с двата потенциал-
ни доставчика. очакванията 
са Блок 6 на централата да 
бъде зареждан с гориво от 
другата алтернативна компа-
ния - френската "Фраматом". 
За него обаче има подсигурен 
ресурс от ядрено гориво от ру-
сия до 2026 г.

в един от последните си 
дни като министър-председа-
тел кирил петков също се зае 
с диверсификацията на ядре-
ното гориво в аеЦ "козло-
дуй". това доведе до един от 
най-разгорещените спорове с 
"БСп за България". нуждата от 
диверсификация на горивото в 
единствената ядрена централа 
на България бе подчертана в 
последните месеци с оглед на 
ефектите от войната в Украй-
на. Самият процес се обсъжда 
още от 2012 г., но досега не бе 
извършено почти нищо. Ядре-
ната ни централа произвежда 
около 35% от електроенергия-
та в страната.

Подписаха за доставка на 
американско гориво за „Козлодуй”
ТообачевсеощенеелицензираноотАгенциятазаядренорегулиране

Със 166 гласа “за”, 6 “против” и 
42 въздържали се депутатите гласу-
ваха на първо четене ново облагане за 
бургаската рафинерия “Лукойл неф-
тохим”, което би трябвало да доведе 
до отстъпка от лев за всеки литър го-
риво. Става дума за законопроекта на 
ГерБ за компенсиране на разходите 
за потребителите на моторни гори-
ва, в който се предвижда държавата 
да събира всеки месец вноски върху 
всеки килограм нефт с произход ру-
сия, като се отчита разликата в цени-
те на по-евтиния руски суров нефт 
сорт “Уралс” и този на европейската 
борса сорт “Брент”.

Според сметките на вносителя де-
лян добрев разликата между двата 
вида суров нефт през последната годи-
на е около 30 долара за барел. Законо-
проектът визира всички вносители на 
суров руски нефт за преработка, което 
според ГерБ ще обложи допълнително 
не само бургаската рафинения “Лукойл 
нефтохим”, но и регистрираната в ни-

дерландия “Лукойл Бенелюкс”, с която 
“Лукойл нефтохим” има договор за 
преработка на ишлеме, както и швей-
царската “Литаско”, която е основен 
акционер в бургаската рафинерия.

в законопроекта обаче не се по-
сочва размер на вноската, която тряб-
ва да превеждат фирмите-вносители. 
министерството на финансите излезе 
с отрицателно становище за исканата 
регулация, заради което политически-
те сили, подкрепили законопроекта 
на първо четене, и тези, които се въз-
държаха, заявиха, че той трябва сери-
озно да се преработи преди второто 
гласуване. Според мФ новите разпо-
редби нарушават конституционното 
право за равнопоставеност и еднакво 
третиране на стопанските субекти, 
както и договора за функциониране 
на еС. наред с това мФ смята, че въ-
веждането на вноската на практика 
е въвеждане на вносно мито, което 
трябва да стане само с разрешение на 
европейската комисия.

Ново облагане за „Лукойл”  
мина на първо четене 

от 1 януари 2023 г. влизат в сила 
нови цени на винетките и тол так-
сите у нас. решението бе взето още 
през юни. всички видове електронни 
винетки за пътни превозни средства 
с обща техническа допустима макси-
мална маса до или равна на 3,5 тона 
ще поевтинеят с близо 10%. Годишна-
та винетка ще струва 87 лева, триме-
сечната винетка ще е 48 лева, месеч-
ната - 27 лева, седмичната - 13 лева, а 
уикенд винетката - 9 лева.

междувременно стана известно, че 
отстъпката от 25 ст. на литър гориво ос-
тава и след нова година. отстъпката от 
горивата може да се ползва от всяко фи-
зическо лице, собственик на автомобил.

електронни винетки, купени през 
декември 2022 г., дори да са с период на 
активация след 00:00 часа на 01.01.2023 
г., се калкулират на цените, важащи до 
края на настоящата година. те са както 
следва: годишна винетка - 97 лв., три-
месечна - 54 лв., месечна - 30 лв., сед-
мична - 15 лв., уикенд винетка - 10 лв. 

Затова трябва да се вземе под внимание, 
че ако водач на мпС купи годишна ви-
нетка в края на декември 2022 г., то тя 
ще бъде продадена на цените, които са 
в сила през 2022 г.

приходите от пътни такси към края 
на ноември 2022 г. са близо 511 млн. 
лева. приблизително 268 млн. лева от 
тях са от е-винетки, а от тол - около 243 
млн. лева. очакваните приходи от пътни 
такси - е-винетки и тол, през 2023 г. са 
около 800 млн. лв. прогнозите са близо 
550 млн. лв. от постъпленията да са от 
тол, които превозните пътни средства 
над 3,5 тона заплащат за изминато раз-
стояние. около 250 млн. лв. се очаквани-
те постъпления от е-винетки.

“национално сдружение 
брокери на имоти” подготвя 
проектозакон, регулиращ бран-
ша, съобщиха от организацията. 
Целта е да се въведат правила за 
работа на пазара на имоти, да се 
гарантира отлична професио-
нална подготовка на работещите 
брокери и да се регламентира 
създаването на национален ре-
гистър на брокерите.

в проекта се предлага регис-
търът да се поддържа от държа-

вен орган, а санкционирането 
на недобросъвестните брокери 
да става от съдилищата в Бъл-
гария, а не от частна структура 
(камара). подобна регулация 
може да се осъществява на на-
ционално ниво - както е в да-
ния, Белгия, полша, португа-
лия, норвегия, Словения, или 
на областно/общинско ниво - 
както е във Франция, посочват 
от националното сдружение.

вписването на брокерите в 

регистъра да става от държавни 
служители (каквато е практика-
та в търговския регистър), след 
като се установи, че кандидати-
те отговарят на законовите из-
исквания за образование и стаж, 
разписани в бъдещия закон, а не 
да зависят от субективната пре-
ценка на служители в частен ор-
ган (камара).

професионалните обучения 
на брокерите да се осъществяват 
по реда на Закона за професио-

налното обучение и образование 
в свободно избрано от всеки 
брокер учебно заведение, а не в 
един единствен център за про-
фесионално обучение към фор-
мирование на лимитиран брой 
агенции за недвижими имоти.

“национално сдружение бро-
кери на имоти”, което обединява 
към 250 фирми, е категорично 
против създаването на частна 
камара, регулираща бранша, 
каквито идеи се появяват пери-

одично. причината е, че по този 
начин контролът, санкционира-
нето, издаването на разрешител-
ни, необходимите обучения ще 
бъдат в ръцете на няколко упра-
вители на агенции. тази идея е 
лобистка и обслужва интересите 
на шепа частни субекти. тя ще 
монополизира пазара на недви-
жими имоти, резултат от което 
ще бъде унищожаване на мал-
кия и средния бизнес в бранша, 
посочват от организацията.

Брокери на имоти искат даржавата да регулира бранша

Винетките - по-евтини  
с 10% от 1 януари  
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Според един от последните годиш-

ни доклади на Института за икономи-

чески изследвания при Бан, посветен 
на състоянието на българската ико-

номика, терминът "зомбификация" е 
въведен от американския икономист 
едуард кейн. С него се описват ситу-

ации и състояния, при които нещата 
имат отрицателна нетна стойност, но 
продължават да функционират с по-

мощта на външна подкрепа, най-често 
от държавата. далеч сме от мисълта, 
че родната икономика бележи отрица-

телни нетни стойности. напротив, тя 
расте, въпреки че това не става с жела-

ните темпове. втората част от опреде-

лението на американския учен обаче 
е приложима за нея, защото този ръст 
се дължи основно на държавата, коя-

то чрез публичните финанси се оказва 
най-големият инвеститор, а това не 
е много нормално за най-отворената 
икономика в еС.

освен това ситуацията се усложни 
до крайност заради войната в Украй-

на и несигурната политическа обста-

новка у нас. тези два фактора станаха 
причина за много слаб ръст на Бвп 
и рекордна от четвърт век насам дву-

цифрена инфлация през изтичащата 
година. След отчетения рекорден ръст 
на икономиката от 7% през второто 
тримесечие, през третото тя се забави 
до 0,4% по данни на националната ста-

тистика. това е и най-ниският резултат 
на годишна база в еС. двигател про-

дължи да бъде основно потреблението 
(ръст от 5,1%) и донякъде нетният из-

нос. докато сривът при инвестициите 
се увеличи до минус 3%.

войната изстреля цените на енер-

гийните суровини и храните. За това 
допринесе и едностранното спиране 
от москва през април на договора за 
доставка на природен газ. За да смекчи 

удара, кабинетът увеличи финансира-

нето на различни схеми за запазване на 
заетостта и организирано, заедно с дру-

гите страни членки от еС, предостави 
допълнителна подкрепа на бизнеса и 
домакинствата, засегнати от рекордно 
високите разходи за енергия. ръстът 
на цените на храните достигна пикови 
стойности и те се увеличиха от малко 
над 20% на годишна база. 

Бедността остава

реалният бизнес започна да разпо-

лага с все по-малко пари. не се подобри 
и структурата на растежа, доколкото го 
имаше. основен принос в него, както 
и преди десет години, продължава да 
има секторът на недвижимите имоти.

в същото време влиянието на 
структуроопределящ отрасъл като 
промишлеността не се засили. война-

та в Украйна допринесе структурните 
слабости на българската икономика да 
останат, дори и да се задълбочат. те 
продължават да са свързани с ниския 
неустойчив и небалансиран растеж и с 
недостатъчни вътрешни и чуждестран-

ни инвестиции. колкото ги има, те са 
основно в сектора на услугите. Задъл-

женията на държавните предприятия, 
общините и нереформираните държав-

ни сектори се увеличават.
друга неблагоприятна тенденция, 

която остана и през 2022 г., е, че по-

стигнатият растеж, макар и незначите-

лен, не повлия върху намаляването на 
бедността. Затова и доходите у нас ос-

тават най-ниски в европа. подоходно-

то неравенство в обществото расте и се 
задълбочава, а възможностите на дър-

жавата да влияе върху него чрез пре-

разпределителните процеси стават все 
по-малки. тази икономическа реалност 
се сблъсква с нарастващия популизъм, 
особено в навечерието на често про-

веждащите се избори, и очакванията на 
хората държавата да поема по-голяма 
отговорност във важни сектори като 
здравеопазване, образование, наука. 

един от основните проблеми про-

дължи да бъде политическата неста-

билност. м.г. трябваше да има плаща-

ния, за да не се прехвърли ефектът на 
пандемията върху целия бизнес. през 
2022 г. те бяха нужни, за да се вдъхне 
увереност в компаниите за бързо въз-

становяване. но когато има три пра-

вителства в рамките на една година, 

е нормално никой да не смее да прави 
резки движения. в този смисъл зомби-

фицирането остана факт и през 2022 г.
Лек оптимизъм

отделни показатели за развитието 
на икономиката все още дават повод за 
оптимизъм. Индустриалното производ-

ство продължи да нараства бързо - с 11% 
към септември. България се оказа сред 
най-добре представящите се в еС в това 
отношение. продажбите на родни стоки 
зад граница също достигнаха рекордни 
равнища с ръст от 40%, макар това да се 
дължеше основно на по-високите цени 
на суровините и да идваше най-вече от 
износа на енергийни продукти.

експортът надхвърли 70 млрд. лв. за 
деветте месеца. дори при успокояване 
на ценовата динамика в последните ме-

сеци на годината износът за 2022 г. може 
да достигне 95 млрд. лв., а износът на 
услуги - 25 млрд. лв., прогнозират ико-

номисти
макар че през цялата 2022 г. ни за-

ливаха с апокалиптични сценарии за 
настоящата зима, повечето институции 
засега не предвиждат спад на българска-

та икономика, а по-скоро охлаждане на 
растежа до 1-2% през следващата годи-

на. най-песимистична засега е прогно-

зата на БнБ - за едва 0,1% ръст на Бвп 
през 2023 г.

Бвп за цялата 2022 г. ще надхвър-

ли 165 млрд. лв. по текущи цени. кога 
и колко дълбоко ще усетим ефектите от 
затягането на монетарната политика в 
еврозоната и забавянето на стопанска-

та активност в основните ни търговски 
партньори е рано да се каже.

Цените

поскъпването на живота през отива-

щата си година би четвъртвековни ре-

корди. на годишна база през септември 
нСИ отчете инфлация от 18,7%, а през 
октомври - 17,6%. като цяло тя ще бъде 
най-малко два пъти по-висока от про-

гнозираната. това е основният извод от 
годишния доклад на Института по ико-

номика и политики (ИИп) към УнСС.
експертите от ИИп прогнозират 

средногодишна инфлация от 11,6% за 
т.г., което е двойно повече от прогнози-

раните от правителството 5,6%. За тази 
висока инфлация ще допринасят всички 
основни групи стоки и услуги, което ще 
се дължи най-вече на високите цени на 

Под знака на войната
енергийните суровини (електроенергия, 
природен газ и петролни продукти), 
пише в анализа. продължаващият рас-

теж на международните цени на храни-

те, както и прогнозираното нарастване 
на разходите за труд, също допринесоха 
за покачване на инфлацията.

Няма гаранция,  
че ще сме по-богати

Споровете около еврото също на-

браха скорост. това е логично, защото 
сакралната дата 1 януари 2024 г. на-

ближава. а влизането на България в 
еврозоната, преди страната да е готова 
за това и преди доходите ни да са доб-

лижили средното за еС ниво, може да 
ни изиграе лоша шега. Защото непре-

мереното присъединяване към еврозо-

ната ще ускори покачването на цените 
и ще донесе риск от разхлабване на 
фискалната дисциплина. освен това 
може да се очаква не само първона-

чално покачване на цените в резултат 
от закръгляването, а трайно по-висока 
инфлация.

обемът на парите в обращение сега 
се определя от механизмите на валут-

ния борд и не зависи от БнБ. влизането 
в еврозоната обаче означава, че отпада 
забраната БнБ да кредитира българ-

ското правителство и търговските бан-

ки. това ще доведе до увеличение на 
парите в обращение, до по-високо рав-

нище на цените и по-висока инфлация 
в дългосрочен период. може да се оч-

аква, че в България ще има по-висока 
инфлация след въвеждането на еврото 
спрямо нивата, които биха се получили 
при запазване на българския лев.

Недостъпни жилища

Жилищата в София поскъпнаха 
през 2022 с 22% на годишна база. в 
23% от столичните квартали цените са 
с годишен ръст от 30 и повече процен-

та през третото тримесечие на 2022 г., 
но експертни оценки твърдят, че "ба-

лон" на пазара няма.
Според данните от нСИ цените на 

жилищата в София са се удвоили за 
последните седем години. За същия пе-

риод доходите на домакинствата в сто-

лицата са нараснали с 26%. За цялата 
страна цените на жилищата са нарасна-

ли със 71% за седем години, а доходите 
са се повишили с 50%. това показва, че 
докато средно за страната поскъпване-

то на жилищата изпреварва в умерена 
степен ръста на доходите и достъп-

ността на жилищата леко се влошава, 
то в София повишението на цените е 
в пъти по-голямо от това на доходите, 
което води до значително намаляване 
на достъпността до имотите.

освен в София, по-недостъпни ста-

ват жилищата и във варна. в двата гра-

да едва 10-те процента домакинства с 
най-високи доходи могат да си позво-

лят собствен дом. в три от 15-те най-
големи градове - пловдив, Бургас и 
Стара Загора - жилище могат да си поз-

волят 20% от домакинствата. колкото 
по-голямо е населеното място, толкова 
по-недостъпни са жилищата.

въпреки това ръстът при ипотеч-

ните кредити продължава. през октом-

ври 2022 г. банките са отпуснали заеми 
за покупка на апартаменти и къщи в 
размер на 563,8 млн. лв. това е ръст 
с 21,4% спрямо същия месец на м.г. 
Средният размер на ипотечния кредит 
е 150 хил. лв., като три четвърти от из-

теглените заеми са за покупка на имот 
в София, пловдив, варна и Бургас със 
срок над 30 години. Близо половината 
от клиентите на банките, изтеглили 
ипотечен заем, са на възраст между 30 
и 40 г. най-често това са млади клиен-

ти и семейства, търсещи първо жили-

ще, или семейства, желаещи да купят 
по-голям апартамент, със заплати меж-

ду 1700 и 2500 лв.

Отиващатасигодинабебелязанасрекорднаинфлация,
енергийнакризаискъпиимоти
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в началото на следващата 
година еС може да обмисли 
спиране на преговорния про-

цес с Черна гора, ако страната 
не успее да създаде функци-

ониращи институции, заяви 
външната министърка на Сло-

вения таня Файон, цитирана 
от черногорската агенция 
миНА. На съвместна прес-

конференция с австрийския 
си колега Александър Шален-

берг в подгорица тя каза, че 
Черна гора рискува да загуби 
доверието на евросъюза. Фа-

йон изтъкна, че двамата са до-

шли в черногорската столица 
като посредници на еС от 
името на върховния предста-

вител на Съюза Жозеп Борел. 

и допълни, че ако се сформи-

ра новото правителство въз 
основа на изменения закон за 
президента, еС ще постави 
под въпрос сътрудничеството 
си с този кабинет, “създаден 
на основата на спорен закон”. 
Файон подчерта и необходи-

мостта от спешно съставяне 
на конституционен съд.

Черна гора е в политиче-

ска криза от август, когато ка-

бинетът на дритан Абазович 
падна, след като той подписа 
споразумение, уреждащо от-

ношенията на държавата със 
Сръбската православна църк-

ва. Беше сформирано ново 
управляващо мнозинство, 
водено от просръбския де-

мократичен фронт, ползващо 
се с подкрепата на Абазович, 
който номинира миодраг 
Лекич, дипломат от епохата 
на Слободан милошевич, за 
кандидат за премиер, при-

помня Хина. президентът 
мило джуканович отказа да 
връчи мандат за съставяне 
на правителство на Лекич 
с мотива, че не е убеден, че 
парламентът ще го подкре-

пи. в отговор управляващото 
мнозинство прие нов закон за 
правомощията на държавния 
глава, който го ограничава и 
принуждава джуканович да 
даде мандата на кандидат, 
който има ясната подкрепа 
на повечето депутати в пар-

ламента.
Законът бе оценен като 

противоконституционен от 
венецианската комисия и 
чуждестранни дипломати.

кризата се задълбочи от 
неработещия конституцио-

нен съд, тъй като депутатите 
месеци наред не успяват да 
се споразумеят за избора на 
нови съдии.

привържениците на опо-

зицията провеждат масови 
протести всяка седмица, на-

стоявайки за оттегляне на 
закона за президента и свик-

ване на предсрочни парла-

ментарни избори. протестите 
са подкрепени от президента 
джуканович.

Членството на Черна 
гора в ЕС пред провал
Причинитесанефункциониращиинституцииипросръбскинастроения

Австрия е екстрадирала 62-годишен германски гражда-

нин, издирван при провежданите в европа операции на гер-

манската полиция срещу мрежата на организацията “Гражда-

ни на райха” - терористично движение, за което се смята, че е 
подготвяло заговор срещу правителството в Берлин. 

Съд в италия се произнесе, че заподозрян, арестуван от 
полицията в хотел близо до перуджа - 64-годишен бивш гер-

мански офицер, също може да бъде екстрадиран, за да му бъ-

дат повдигнати обвинения.
други трима арестувани са обвинени, че са предоставяли 

подкрепа на групата.
последователите на крайнодясното движение “Граждани 

на райха” отказват да признаят легитимността на следвоенно-

то управление в Германия.

Екстрадират членове 
на „Граждани на райха”

След осемдневно празнуване в чест 
на Св. Томас, жителите на 
Гватемала са изморени. Някои мъже 
спят на стълбите на черквите, не им 
пречат музиката и фойерверките

володимир Зеленски направи обръщение пред конгреса на 
САЩ в качеството си на военновременен лидер, призоваващ 
за американска подкрепа. така направи и британският премиер 
Уинстън Чърчил преди повече от 80 години. “Украйна държи 
позициите си и никога няма да се предаде”, заяви Зеленски, пов-

таряйки една от най-известните фрази на Чърчил. той не го ци-

тира за пръв път. 
Бившият държавен секретар Хилъри клинтън направи па-

ралел с бившия британски премиер, защото Зеленски ръководи 
страната си със “смелостта и решителността на Чърчил”.

САЩ и Украйна ще продължат с “обединена отбрана”, дока-

то русия извършва “брутално нападение срещу правото на киев 
да съществува като нация”, но Зеленски отхвърли определение-

то на Байдън за “справедлив мир”.

Американският президент Джо Байдън посрещна украин-
ския държавен глава Володимир Зеленски в Белия дом. Това 
е първото му задгранично пътуване от началото на война-
та. Досега той винаги се появяваше във видеосъобщения

снимкибта

В САЩ сравниха
Зеленски с Чърчил

Румъния с безплатна 
психологическа помощ 
за родилките

Румъния одобри закон, даващ на 
жените, родили наскоро, правото 
на безплатни психологически кон-
султации. Досега те можеха да ги 
получат само докато са в болница-
та. Според СЗО 13% от родилките 
страдат от следродилна депресия. 
Почти половината от майките в 
ЕС под 15 години са от Румъния.

Турция започва производство 
на ПВО системи 

Турция започва серийно произ-
водство на три системи за проти-
вовъздушна отбрана, проектирани 
и изработвани в страната, съобщи 
правителствената дирекция по ко-
муникациите. На среща, водена от 
президента Ердоган, били взети 
решения за 25 проекта, свързани с 
отбраната.

Край Кушадасъ са спасени 
43 нелегални мигранти

Край бреговете на Кушадасъ 
са спасени 43 нелегални мигранти, 
открити са и две тела. Турция и 
правозащитници често обвиняват 
Гърция в незаконната практика 
на отблъскване на лица, търсещи 
убежище. Атина отхвърля обвине-
нията.

В Люкceмбypг cpeднaта 
гoдишнa заплата 
е 72 000 евро

Cpeд дъpжaвитe члeнки нa EC 
нaй-виcoкaтa cpeднa гoдишнa запла-
та e peгиcтpиpaнa в Люкceмбypг - 72 
200 eвpo. Слeдвaт Дaния - с 63 300 
eвpo, и Иpлaндия - с 50 300 eвpo. Нaй-
ниcка е средната годишна заплата в 
Бългapия - 10 300 eвpo, Унгapия - 12 600 
eвpo, и Pyмъния - 13 000 eвpo.

Нетаняху състави 
правителство на Израел

Бившият израелски премиер Бе-
нямин Нетаняху обяви, че е успял да 
сформира коалиция и правителство. 
Подготвя се почвата за завръщане-
то му на власт начело на най-десния 
кабинет, който страната е имала 
досега, посочват агенциите.

Нов пост за шефа на НАТО
Генералният секретар на НАТО 

Йенс Столтенберг може да оглави 
Международния валутен фонд. Това 
ще стане най-рано след изтичането 
на мандата му, т.е. след 1 октомври 
2023 г. Той не мисли за удължаване 
на мандата си като ръководител на 
алианса.
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Руски танкове навлизат в Украйна на територията на днешната Донецка област. 
До юни Русия установи контрол над 20 на сто от територията на Украйна в най-източната 
й част, но не и над Киевска и Харковска област, както и над град Херсон

СнимкиБТА

Генералният секретар на ООН Антонио Гутериш поглежда 
нацупено към председателя на тазгодишната световна среща 
на върха за климата Самех Шукри заради недостатъчните 
резултати. Участниците в срещата през ноември одобриха 
създаването на фонд за финансиране на най-бедните държави, 
потърпевши от климатични бедствия. Но не бяха договорени 
допълнителни намаления на парниковите емисии, нямаше и 
призив за мерки срещу всички изкопаеми горива, а не само 
срещу въглищата

На срещата на НАТО в Мадрид през юли бе приета нова Стратегическа концепция, която 
определя Русия като “най-значимата и пряка заплаха” за сигурността на страните членки

Пенсионерки протестират в Мадрид срещу скъпотията, 
ниските пенсии и по-малките социални разходи. В Германия, 
Италия, Франция и Чехия също имаше недоволство заради 
спадналия стандарт, причинен от санкциите на ЕС срещу 
евтиния руски газ

Си Цзинпин бе преизбран на 23 октомври за трети път като 
председател на китайската компартия. Той е вторият 
лидер след Хуа Гофън, за когото отпадна ограничението 
от два мандата. През годината той остана верен на 
безкомпромисната борба срещу корупцията и за пазарните 
икономически реформи. Политиката му на “нулев КОВИД” 
обаче доведе до спад на икономическия растеж и до протести. 
Въпреки това от МВФ очакват растеж на китайската 
икономика, макар и не както преди 

Марокански запалянковците ликуват, след като страната им 
стана първата арабска държава, стигнала до полуфинал на 
световното първенство по футбол. Успехът обаче насъска 
арабски фенове да вилнеят във Франция и други страни и да 
предизвикат опасения от засилване на ислямски национализъм

Лидерът на КНДР Кич Чен Ун говори със съпругата и дъщеря си след изстрелването на 
междуконтинентална балистична ракета “Хвасонг-17” през ноември. Твърди се, че ракетата 
може да достигне САЩ. През годината напрежението между ядрената КНДР и САЩ, 
Южна Корея и Япония се нажежи до заплахи от военен сблъсък

Левият кандидат Лула да Силва бе избран за президент на Бразилия в драматично гласуване на 
два тура. В Латинска Америка антилибералната вълна се наложи в Колумбия, Боливия, Перу, 
Аржентина, Мексико. Към тях са непреклонната Венецуела и лявата “крепост” Куба
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Марко Роланди Ку Канул ни разказва за там. “На полуостров 
Юкатан се гордеем с нашите маянски традиции. Въпреки че 
голяма част от тях са смесени с испанските, донесени от 
завоевателите. Целият декември е пълен с празничен дух. 
Обикаля се от къща на къща и се моли за храна като дарение. 
Тази традиция е от времето преди колонизаторите. Когато 
европейците, по-точно католическите свещеници, искали 
да запознаят местните с раждането на Исус, решили да го 
направят като театър. Затова днес храната, която се събира 
от всеки дом, се сготвя и се казва, че е в чест на Рождество. 
Основното ястие е “тамалес”, приготвено от царевица. Така 
едновременно почитаме и Бога на царевицата. При нас не е 
прието да се правят много снимки, защото някои вярват, че 
апаратът отнема душата.”

Смесванетонаразличникултурипревръщатрадициитевнеобикновенопреживяване

  �
Страницата подготви 
Таня ГЛУХЧЕВА

коледа е един от най-очакваните празници. за 
вярващите символизира надежда, благодарност, 
щастие, спасение, а за останалите, и най-вече за 
децата - веселие, храна, пиене, подаръци. момент, 
когато забравяме за работата, проблемите и незави-
симо от религиозните си убеждения се потапяме в 

магията и доброто настроение, които са навсякъде 
около нас.

По западен маниер вече и при нас Белобрадият 
старец маха. или се усмихва от витрините на магази-
ните, или от прозорците по домовете. свикнахме да 
гледаме снимки на яслите с младенеца и влъхвите, 

които украсяват домовете на американци и западно-
европейци. но дали навсякъде по света е така?

днес ви представяме как празнуват хората на 
места, където са успели да съхранят традициите на 
предците си, приели са малко от чуждата култура, 
но се гордеят с тяхната.

Алекс Рохас Бадия, 
Коста Рика:

Празнуваме Коледа по различни начини. Всичко започва 
на 8 декември, когато е началото на Фестивала на 
светлината. Тогава светват хиляди лампички по дърветата 
във всеки град. В селските райони наблягаме предимно 
на храната. Мъжете колим прасета и се включваме в 
приготвянето на трапезата. Събира се цялото семейство 
и няколко дни само ядем! Като повечето хора, живеещи в 
Централна Америка, правим “тамалес” - от картофи, ориз, 
месо, моркови. Тази година ще бъде по-различна, защото за 
пръв път след пандемията не се страхуваме да се събираме и 
веселим.

Маяра Родригес, 
Бразилия:

В Бразилия празнуваме Коледа на плажа. В моето семейство избираме някой, 
при когото да отидем на гости. Събираме се на 24 декември. 
Точно в полунощ се молим, а след това си разменяме подаръци.

Фумино 
Косуги, 
Япония

В Япония не празнуваме Коледа 
по толкова пищен начин, колкото 

в Европа. Но все пак може 
да се види украса в градовете. 

Предимно в столицата Токио. На 
някои пазари се продава топъл 
шоколад, бира, вино, наденици, 

торта и др. Повечето хора 
прекарват деня с половинката си, 

не е семеен празник. Ако нямаш 
гадже, се събираш с приятелите 

и се веселите. 
За нас, японците, по-важен 

ден е Нова година. Коледа не е 
официален празник 

в календара, така че се ходи на 
работа и на училище.

Одур Стефенсон, Дания
Преди християнството да стане основна 
религия, местните племена са чествали 
“настъпването на по-добри времена”. 
Около 900 г. след новата ера “по-доброто” е 
започнало да се свързва с раждането на Исус. 

Тогава се е вярвало, че е зимното слънцестоене. 
24 декември е важен ден, защото чакаме до 
полунощ, за да отидем на черква, където се 
отслужва литургия в чест на раждането на 
бебето Исус. С годините се появява елхата, 

празникът става все по-
комерсиален. Четвъртата 
неделя преди Коледа си 
разменяме първия подарък. 
Хората започват да украсяват 
от 1 декември, на 13-и - Деня на 
света Лучия - момиче се облича 
като булка и с гирлянд от свещи 
на главата участва в процесия. 
Елхата се украсява на 23-ти. 
На Бъдни вечер има богата 
трапеза, ядем предимно ориз с 
бадеми и обикаляме коледното 
дърво. Децата отварят 
подаръците си. 

С „тамалес” празнуват 
и на полуостров Юкатан, 
Мексико

Чуждестранните ни приятели 

пожелават на читателите на ДУМА 

весели празници. И обещаха да добавят 

на трапезата нещо българско... 

Една по-различна Коледа
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Каталоженномер:6

"колегите от другите пар-
ламентарни групи предлагат 
фактическо понижение на 
минималната работна запла-
та. когато годишната инфла-
ция е толкова висока, да на-
маляват работната заплата на 
над 500 хиляди души, е прес-
тъпление." това заяви народ-
ният представител от "БСп 
за България"  проф. румен 
Гечев по нова телевизия.

той припомни, че предло-

жението на БСп минималната 
работна заплата да бъде уве-
личена на 850 лв. бе подкре-
пено на първо четене от ГерБ, 
дпС, "Български възход" и 
"продължаваме промяната". 
"За две седмици нещо стана - 
не знам какво им препоръчаха 
и какво са решили, че извед-
нъж решават да намалят ми-
нималната работна заплата", 
каза социалистът. 

той коментира и предло-

жението минималната работ-
на заплата да бъде различна 
за всеки, като посочи, че това 
е "безумие, включително и от 
счетоводна гледна точка". 

"БСп се срещна с предста-
вители на българските проф-
съюзи - кнСБ и кт "подкре-
па".  категорично заявихме, 
че ще има масови протести, 
ако решението не бъде про-
менено. няма да позволим 
да се посяга върху доходите 
на най-онеправданата част от 
българското общество", под-
черта депутатът от левицата. 

по думите му БСп използ-
ва всякакви парламентарни 
практики в рамките на закона, 
за да бъде разгледано предло-
жението за увеличение на ми-

нималната работна заплата. 
"колегите от другите парла-
ментарни групи в бюджетна 
комисия имаха наглостта да 
не допуснат за обсъждане въ-
проса за увеличението на ми-
нималната работна заплата, 
затова ние го прекарахме през 
кодекса на труда", каза той.  

За размерa на средната 
работна заплата: "колкото е 
по-висока средната работна 
заплата, толкова по-голяма ще 
бъде и минималната. Затова 
предлагаме 50% от средната 
работна заплата да не е абсо-
лютна величина за минимал-
ната, а да следва растежа на 
производителността на труда", 
коментира проф. румен Гечев. 

депутатът посочи не-

обходимостта парламентът 
да балансира интересите на 
бизнеса и хората с най-ниски 
работни заплати. "За да е въз-
можно това обаче, България 
има нужда от редовен каби-
нет, който да има икономиче-
ска програма за краткосроч-
нo и дългосрочно развитие", 
отбеляза социалистът.   

"в топ три сме по нара-
стване на минималната ра-
ботна заплата в еС послед-
ната година и половина, 
когато от БСп настояхме и 
минималната работна запла-
та беше повишена на 710 лв. 
- това стана не за 12 години, 
а за последната година и по-
ловина", припомни проф. 
Гечев. 

"надявам се предложе-
нието на БСп да бъде при-
ето и минималната работ-
на заплата да стане 50% от 
средната още от началото 
на годината. За да се слу-
чат тези неща, трябва пар-
ламентът да приеме съот-
ветния закон. Ако зависи 
от пГ "БСп за България", 
това ще се случи, но има 
и други виждания. има и 
съвсем нови термини като 
"брутна минимална работ-
на заплата". в цялата тази 
работа има нещо хубаво, 
че с профсъюзите сме заед-
но в борбата за интересите 
на трудещите се. не знам 
дали пп са се уплашили 
от общественото мнение, 
но те винаги гледат да се 
плъзгат по повърхността 
му." това заяви членът на 
иБ на БСп таско ермен-
ков в ефира на "България 
он еър".

ерменков е категори-
чен, че социалистите ще 
положат всички усилия 
да се формира редовно 
правителство, а приема-
нето на бюджет определи 
като един от основните 

приоритети. "Защото в 
момента това сякаш е заб-
ранена тема. необходимо 
ни е правителство, което 
да положи усилия за га-
рантиране доходите на 
хората и с политика, свър-
зана с развитие на ико-
номиката. тези неща ги 
правихме и в предишното 
коалиционно управление, 
и доказахме, че можем", 
добави социалистът.

той изрази притесне-
ние какво би променил 
фактът, ако държавата 
поеме контрола над "лу-
койл". "технологично 
не виждам как те могат 
да работят по начина да 
има 50% руски петрол и 
50% внос. проблемът е 
чисто логистичен. едно е 
да прекарваш за ден тан-
керите през Черно море с 
1 ден курс и съвсем дру-
го - да търсим танкери по 
света, които да минават 
през Босфора. Фактът, че 
са внесени 90 млн. лева, 
означава, че моделът на 
работа на "лукойл" до 
момента е бил сбъркан", 
обобщи таско ерменков.

“нашите социални ангажименти трябва да бъ-
дат изпълнени. За минималната работна заплата 
настояваме да бъде 50% от средната, а именно 850 
лева. видяхме едно политическо лицемерие, защо-
то на първо четене всички партии гласуваха за този 
размер, а сега се мъчат да протакат. първият зако-
нопроект, който вкарахме веднага след изборите, 
беше за минималната работна заплата.” това заяви 
народният представител от “БСп за България” или-
ян Йончев в ефира на Nova News.

новата кпконпи, както и промените в право-
съдната система той определи като допирателни 
между БСп и пп. “най-
важно е държавата да 
има редовно правител-
ство, защото виждаме, че 
служебното дори няма 
смелостта да внесе нов 
бюджет. предсрочните 
избори са безотговорни 
за хората и държавата, 
а виждаме и социоло-
гическите проучвания, 
които показват, че си-
туацията не би се про-
менила драстично. тук 
е функцията и на акад. 
денков като кандидат 
за премиер - да намери 
точните думи и баланс 
към колегите от всички 
парламентарни групи. 
За да влезем в следва-
щата година с редовно 
правителство”, добави 
депутатът от БСп.

“разходите за про-
изводство на горива са 
много по-различни от 
тези, които са били пре-
ди 2-3 години. така че 
приемам предложени-
ето на ГерБ за дерога-
цията като популистка 
мярка. докато мярката 
за 25 ст. на литър гори-
во е добра и работи в 
интерес на хората”, каза 
илиян Йончев.

Проф.руМенГечев:

бСП няма да позволи да се 
посяга върху доходите

ТаскоерМенков:

Заедно сме  
със синдикатите
за интересите  
на трудещите се

ИлИянЙончев:

минималната 
заплата трябва  
да бъде 50%  
от средната
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Боян  
Бойчев

На излизане от метростанция “Фредерик Жолио 
- Кюри” в столичния район “Изгрев” има малка гра-
динка. Повечето хора минават през нея, забързани 
за работа или връщащи се уморени след работния 
ден. Там бяха монтирани и първите пейки-книги в 
града. Пейките са четири, а стихотворенията, из-
писани на тях, са избрани от учениците от всички 
училища в района. 

Стиховете наистина са емблематични и тема-
тични. За Вярата - чрез “Светла вяра” на Димчо Де-
белянов. За Надеждата - чрез “Надежда” на Джани 
Родари (във великолепния превод на Валери Петров). 
За Любовта - чрез “Прощално” на Никола Вапцаров. 
За Родолюбието - чрез “Аз съм българче” на Иван 
Вазов. 

Прекрасна инициатива, която не е нова за стра-
ната. Подобни пейки вече има в Бургас, Русе и други 
градове. 

Провокация ли е това към нашия забързан делник, 
в който сякаш време за поезия няма и все по-малко 
млади хора търсят отговор на своите въпроси в ду-
мите на великите поети?...

... Вървя по етажите на НДК, където се е раз-
прострял традиционният Коледен панаир на кни-
гата. Цели 150 издателства представят своята 
продукция в 49-ото издание на проявата. Добрата 
стара книга! Хиляди книги... Различни автори в раз-
лични жанрове. Виждам много стойностни произве-
дения - нови творби и преиздадена класика. Разбира 
се, не липсва и халтура, но без това не може. 

Читатели от различни поколения. И много, много 
млади хора. Които търсят Нейно Величество Кни-
гата. Голяма част я купуват като подарък за колед-
ните и новогодишните празници. И това радва, дава 
надежда, че мишката няма да изяде книжката, че 
кликването върху екрана не може да замени шепота 
на страниците и житейският практицизъм няма да 
убие въображението. Кара ни да вярваме, че все пак 
елементарното, пошлото, първосигналното няма да 
вземе връх над истински красивото, честното, мо-
ралното. Любовта ще възтържествува над омраза-
та. И България ще я има въпреки всичко. 

Книгата, добрата стара книга. Но умната кни-
га... 

Колко нужна ни е тя в днешния забързан, егоис-
тичен и често пъти нелицеприятен свят. Ала за да 
я прочетеш, трябва първо да се научиш да я откри-
ваш и разпознаваш. И да търсиш в нея отговорите 
на въпросите си. Тогава ще разбереш, че тя е най-
добрият подарък. 

Не, далеч не идеализирам предколедно ситуаци-
ята. Знам, че хората, тълпящи се на опашките на 
книжния базар, са неизмеримо по-малко от другите, 
за които книгата “не е добър избор за подарък”. И 
тези, знаещи стиховете на Вазов, Дебелянов, Вапца-
ров, Родари, Валери Петров, са неизмеримо по-мал-
ко от подпяващите чалга текстове. 

Както знам, че това е дълга и трудна борба. Бор-
ба за душата на всеки човек. В която, вярвам, добра-
та умна книга е добър съюзник.

... Минавам пак покрай пейките-книги. Препрочи-
там за пореден път стихотворенията. И се замис-
лям: не е ли именно това, което ни е нужно? Глътка 
поезия в напрегнатата проза на делника. Вяра, на-
дежда и любов, които да ни окрилят. И повече па-
триотизъм, повече България, която да бъде нашият 
идеал. 

Честито Рождество Христово! Щастлива и 
мирна 2023 година! Светли празници на всички!

Нейно Величество 
Книгата

Дапогледнемнапред

КАРИКАТУРАНАДЕНЯ

АНАТолИйсТАНКУлов

отива си още една 
мрачна година, в която 
за мнозинството българи 
преобладаваше безвре-

мието, разочарованието и 
липсата на перспектива. 
преди коледните и но-

вогодишните празници 
хората са обзети от такъв 
песимизъм за бъдещето, 
че дори и някой нов месия 
да се появи и да обещае 

розово бъдеще, няма да ги 
разведри. 

“Алфа рисърч” показа 
рекордно черногледство 
в свое социологическо 
проучване - 58% очакват 
2023-та да е по-лоша за 
България, над половина-

та - 53%, да е по-лоша и 
за света. едва 34% вяр-

ват, че ще е по-добра и 
това е свързано главно 
с надежда за близките 
хора и семействата. това 
са най-ниските нива на 
оптимизъм, отчитани ня-

кога у нас. Дори по време 
на ковиД-пандемията 
от 2020-а традиционният 
новогодишен оптимизъм 
и мобилизация на бъл-

гарите не са спадали под 
50-55%, отбелязват соци-

олозите.  
но де виновници да 

бяха само космическите 

цени и беднотията! А то 
се струпват и сгъстяват не 
по-малко черни облаци от 
какво ли не - намаляващо 
население и умиращи се-

лища, деградиращи обра-

зование и здравеопазване, 
разбити социални връзки 
и инфраструктура... Да 
не отваряме дума за по-

литическата вакханалия, 
на която сме свидетели 
всеки ден. 

търпението на бълга-

рина е пословично. много 
по-страшно от песимизма 
обаче е безразличието. 
можеш да предвидиш 
какво да очакваш от няко-

го, който те мрази, но аб-

солютно всичко можеш да 
очакваш от този, на когото 
си безразличен и не знаеш 
кога какво ще предприе-

ме. Добре е политиците 
ни да го имат предвид, 

защото следващата крачка 
е осъзнаването, че по този 
начин няма как да се про-

дължи напред. А това е 
вече повод за оптимизъм, 
който може да стане и ре-

волюционен. 
може да звучи триви-

ално, но трябва, вместо да 
се съсредоточваме в пъпа 
си, да започнем да под-

реждаме къщичката си. Да 
си казваме истината, да се 
борим за нея. колкото и 
да ни струва да изгоним 
лицемерите първо от съз-
нанието си, после и от ин-

ституциите. Да излезем и 
да гласуваме, вместо само 
да псуваме по домовете 
си. настояще и бъдеще е 
в ръцете на всеки от нас. 
никой управляващ лъжец 
не е вечен.

Затова - да погледнем 
напред. въпреки всичко.

  �
Валентин ГЕОРГИЕВ

сегаисърбите

не ни стигат братята 
македонци, които мине, 
не мине току си присвоят 
някоя наша историческа 
личност, писател или на-

право част от историята, 
та сега пак сърбите. Бя-

хме позабравили за сър-

боманските изстъпле-

ния, но, уви. те направо 

се престараха. македон-

ците поне ни признават 
като народ. но сърбите 
не само посягат на шоп-

ската салата, а направо 
измайсториха своя “ис-

тина” за произхода ни. 
напразно сме учили 

за хан Аспарух и братя-

та му, оставили следи на 
различни територии, за 
прабългарските ни деди, 
които постепенно са се 
смесили с различните 
славянски племена. няма 
такова нещо. всички про-

излизаме от сърбите. 
“велика Албания”, 

“велика турция”, да не 
пропускаме и “велика 
Сърбия”. вместо ние да 
имаме претенции да си 
върнем териториите на 
велика България, дру-

ги се облизват. турците 
въртят своите игри и пла-

нове тъй, че в родопски 
села българският вече е 
непознат, в най-добрия 
случай се преподава като 
първи чужд език.

А политиците мъл-

чат. колко от управлява-

щите през най-новата ни 
история наистина мислят 
за България? Готови са 
да я разпродадат, за да се 
харесат на Запада.

някой да каза и дума 
за сръбските мераци? 
изказването не е случай-

но, в ефира на конспи-

ративно предаване. по 
време на дебати в парла-

ментарната комисия по 
култура и информация 
в сръбската Скупщина 
председателят на Съвета 

за регулиране на елек-

тронните медии (рем) 
оливера Зекич използва 
аргументите на своя за-

местник милорад вука-

шинович, който твърди, 
че българите са чисто-

кръвни сърби. 
няколко български 

професора обясниха, че 
тази теза е нелепа, а по-

литиците? те така и с 
македонците постъпиха, 
за да се покажем добри. 
Скоро ще се събудим без 
история, с чужд произ-

ход и... без шопска са-

лата. впрочем, вече ни 
я взеха. тя била сръбска, 
ние сме я прекръстили...

иначе сериозно - кой 
и кои не спират да под-

клаждат тлеещата жара-

ва на Балканите?

  �
Таня ГЛУХЧЕВА
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Новата политическа 2022 
година тръгна още по време 
на старата с полагането на 13 
декември 2021 г. на клетва от 
99-ото правителство на бълга-

рия с премиер кирил петков 
от победилата на вота нова 
партия "продължаваме про-

мяната" (пп). Структурата и 
персоналният състав на

трудно родения 
кабинет

бяха одобрени от парламен-

та със 134 гласа "за" (104 
"против"). той управлява в 
условията на няколко кри-

зи - продължаваща епидемия 
от кОвид-19, нарастваща 
инфлация, военен конфликт 

в региона, драстичен скок на 
цените на тока и парното и 
други предизвикателства в 
страната и извън нея.

в правителството имаше 
петима вицепремиери - Асен 
василев и калина константи-

нова от пп, корнелия Нинова 
от бСп, Гроздан караджов 
от "има такъв народ" (итН) 
и борислав Сандов от "де-

мократична българия" (дб). 
пп имаше десет министри, 
бСп и итН - по четирима, а 
дб - двама. Левицата се пред-

ставляваше от иван иванов 
- министър на земеделието, 
Христо проданов - министър 
на туризма, и Георги Гьоков 
- министър на труда и социал-

ната политика. 
мотото на правителството 

беше "Нулева толерантност 
към корупцията". Сред при-

оритетите му бяха контролът 
над финансите и еврофондо-

вете, борбата с кОвид-кри-

зата, както и мерките срещу 
инфлацията и покачващите 
се цени на енергоносителите. 
реформата в съдебната власт, 
продължаването на конструк-

тивното партньорство на бъл-

гария в еС и НАтО, както и 
добросъседство и напредък 
в отношенията на страната с 
рСм също бяха отбелязани 
като важни.

Успех за кабинета бяха 
социалните политики, които 
се случиха благодарение на 
участието на бСп в него. С 
актуализацията на бюджета 
бяха заложени мерки за ре-

кордните 2 млрд. лв. така 
2022-ра се превърна в годи-

ната с 
най-социалния бюджет 

за всички години  
на прехода

с цели 22 млрд. лв. за увели-

чение на пенсиите, доходите, 
енергийни помощи за бизнеса 
и спасителни мерки за цялото 
национално стопанство.  

кабинетът "петков" ще се 
запомни със завършването на 
газовата връзка с Гърция, ко-

ято правителствата на Герб 
не успяха да направят за 12 
години. едва ли решението 
за експулсиране на 70 слу-

жители на дипломатическата 
мисия на руската федерация у 
нас е повод за гордост на пре-

  �
Юлия КУЛИНСКА

Коалиционното правителство на Кирил Петков работи в името на хората

 

 

 

 

 

 Осигури безплатни детски градини и ясли, увеличи раз-

мера на майчинството през втората година от 650 на 710 
лв., повиши детските надбавки, осигури 300 лв. еднократна 
помощ за първокласници и осмокласници, постигна 600 лв. 
необлагаем минимум за първо дете и 1200 лв. за второ. 
 Страната ни стана първа по ръст на промишленото 
производство в Европа и четвърта по растеж на БВП в 
ЕС. Фирмите получиха компенсации за цените на тока. 
Бяха изплатени 95 млн. лв. за запазване заетостта на 78 
000 работници в почти 4000 фирми. Благодарение на БСП 
бяха изплатени близо 2 млрд. лв., за да се запази работата 
на над 300 000 българи  
 Минималната работна заплата беше увеличена от 650 
на 710 лв., а ваучерите за храна - от 80 на 200 лв. месечно. 
 Изплатени са 317 млн. лв. в секторите “Животновъд-

ство” и “Растениевъдство”. Разплатени са 400 млн. лв. 
за развитие на селските райони и над 30 млн. лв. за морско 
дело и рибарство и 814 млн. лв. директни плащания. 
 Пенсиите са повишени средно от декември 2021 г. - с 
12,8%, от юли 2022 г. - с 26%. Минималната пенсия от 370 
стана 467 лв. Средният й размер достигна 669 лв. Социал-

ната пенсия за старост се увеличи от 170 на 247 лв. По-

стигнат е 45% ръст на социалните пенсии за инвалидност, 
повишиха се с 45% добавките за ветераните от войните и 
за чужда помощ. 
 Увеличена е месечната финансова подкрепа за хората с 
увреждания и средствата за предоставяне на лична помощ 
с 223,5 млн. лв. Повишена е сумата за подкрепа на хора-

та с увреждания с над 280 млн. лв. Минималното дневно 
обезщетение за безработица се увеличи от 12 на 18 лв., а 
максималното дневно обезщетение за безработица - от 
74,29 лв. 85,71 лв.

Политическите турбуленции през 2022 година

БСП само за седем 
месеца в управлението

БСП изпълнява обещанията си, дадени по време на предизборната кампания

ВокотонабурятапопаднакабинетътнаКирилПетков

Отиващата си 2022 година започна с оптимизъм и 
крехка надежда за излизане от кризите. България най-по-
сле имаше редовно правителство, бяха очертани основ-
ните му коловози, политиците си стиснаха ръцете в името 
на по-добър живот за хората. Нищо не предвещаваше, че 
новите 12 месеца ще са изпълнени с политически сътресе-
ния и че властовите турбуленции ще сринат започнатото 
с много усилия и компромиси. Всъщност и изминалата 
година доказа, че неспирната спирала от предсрочни пар-
ламентарни избори безспорно ерозира и разклаща парла-
ментарната демокрация, белег е на политическа криза и е 
сигнал за дълбоки тектонични процеси в политиката. 
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До изворния 
фолклор трябва
да се докосваме 
с любов и вещина
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Доц.Д-рБИНКАДоБрЕВА:

Интервю на  
Вилиана СЕМЕРДЖИЕВА

n Доц. Добрева, народ-
ната музика е част от 
Вашата семейна история. 
Любовта Ви към нея е на-
следена от Вашата майка, 
от която сте научили пър-
вите си песни.

- Бях много малка и до 
ден днешен си спомням тези 
моменти с милата ми майка, 
царство й небесно, която ни 
възпитаваше и ни хранеше 
духовно с народната пе-

сен. това носеше в себе си 
от своите предци и това ни 
предаваше. Баща ми не беше 
музикален колкото нея, но 
ценеше уменията й и винаги 
я канеше с едно много мило 
обръщение: “Хайде бе, тан-

че, запей нашата песен.” За-

едно с брат ми и сестра ми 
се нареждахме около нея и 
слушахме в захлас, и детето, 
което продължи с майчините 
песни, съм аз. имах прекрас-

ните родители, които умееха 
да работят, да се веселят и 
да подкрепят децата си. и 
така фолклорната песен ме 
отведе в Средното музикал-

но училище в котел.
n Какво е най-ценното, 

което Ви остана от онези 
години?

- там попаднах в точна-

та и любима среда - желана, 
много музикална и артис-

тична. С имена като вълка-

на Стоянова, Стоян Чоба-

нов, валентина деспотова, 
кремена Станчева, василка 
Андонова, Йовчо караива-

нов, Стайка Гьокова няма 
как да не бъдеш заразен, 
омагьосан и да не поемеш 
този път на непрекъснато и 
провокиращо израстване и 
надграждане.
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На стр. 14

БИНКА ДОБРЕВА е от Ямболския 
край, завършила е Националното 
училище за фолклорни изкуства 
“Филип Кутев” в Котел и Акаде-
мията за музикално, танцово и 
изобразително изкуство “Проф. 
Асен Диамандиев” в Пловдив. Била 
е солистка в ДФА “Филип Кутев” и 
в хор “Мистерията на българските 
гласове”. В родното й село Роза, 
Ямболско, от 2010 г. се провежда 
конкурсът “С песните на Бинка 
Добрева”. Има издадени седем 
албума с автентични и авторски 
фолклорни песни. Участва като 
член на жури във фолклорни конкур-
си в България и в чужбина. Про-
вежда международни майсторски 
класове по фолклорно индивидуално 
и многогласно пеене. Председател 
и основател е на Международна-
та фолклорна академия в Царево 
“Подготвяме таланти за успех”. 
Изнасяла е концерти в държави 
на пет континента. Има успеш-
ни солови изяви със съпруга си 
Александър Райчев - акордеонист, 
гайдар, композитор, който е автор 
на голяма част от песните й. Днес 
доц. д-р Бинка Добрева преподава 
в ЮЗУ “Неофит Рилски” в Благо-
евград народно пеене и фолклорни 
дисциплини, ръководител е на кате-
дра “Музика”.
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До изворния фолклор...
От стр. 13

n След завършването му 
сте продължили музикално-
то си образование...

- да, постъпих в тога-

вашния висш музикално-пе-

дагогически институт, днес 
Академия за музикално, тан-

цово и изобразително изкуство 
“проф. Асен диамандиев” в 
пловдив. това бе следващата 
моя стъпка - сбъдване на го-

лямата ми мечта и влизането 
ми за първи път в национално 
радио; там направих първите 
си записи с професионален 
оркестър от студенти, под ди-

ригентството на големия му-

зикант Христо Урумов. там 
се срещнах и с една от прочу-

тите, дълбоко уважавани от 
мен сестри кушлеви - проф. 
д-р Анка кушлева, която беше 
мой преподавател по специа-

лен предмет - народно пеене. 
и по този начин като че ли 
завърших цикъла на обуче-

ние, но всъщност той тепърва 
започваше на голямата сцена 
и продължава цял живот и до 
днес. докосването до големи-

те композитори като Стефан 
мутафчиев, иван Спасов, 
Христо Урумов, милчо васи-

лев и др. преподаватели оста-

ва незабравимо за цял живот, 
изгражда  музикален вкус, 
висок критерий и човек иска 
да постига все повече и пове-

че. и не на последно място, 
работата ми в ансамбъл “тра-

кия” - ансамбъл на младостта, 
на таланта, срещата ми с такъв 
огромен титан на танцовото 
изкуство - проф. кирил дже-

нев; ансамбълът беше място-

то, където всички студенти 
имахме възможност да прак-

тикуваме на сцена това, което 
най-много обичаме.

n Пели сте в НФА “Фи-
лип Кутев” и в хор “Мисте-
рията на българските гласо-
ве” - две големи школи. Как 
те оформиха Вашия вкус и 
критерий като народна пе-
вица?

- След като завърших ви-

сшето си образование, кан-

дидатствах в държавния 
ансамбъл “Филип кутев” в 
София и самият Филип ку-

тев ме прие. Отново попад-

нах в прекрасна артистична 
среда - между големи имена 
като Надка караджова, Бойка 
присадова, Лиляна Галевска, 
комня Стоянова, Груйчо до-

чев... междувременно срещ-

нах моя съпруг - акордеониста 
и гайдар Александър райчев, 
създадохме семейство, има-

хме нашите деца. Беше обявен 
конкурс за попълване на хор 
“мистерията на български-

те гласове”, където се явих 
и постъпих през 1989 г. и до 
2018 г. близо 30 години бях на 
сцената с този хор. и отново 
работих с прочути и обичани 
изпълнители - Олга Борисова, 
Надежда Хвойнева, кремена 
Станчева, радка Алексова, ва-

силка Андонова, гранддамите 
на фолклора, от които неза-

бравими остават контактите и 
естественото мерило на талан-

та. С този хор посетих и пях на 
едни от най-големите сцени 
по света - карнеги хол в Ню 
Йорк, роял фестивал хол, Лин-

кълн център, Барбикан център 
в Лондон, концертгебау в Ам-

стердам и мн. др. това беше 
път, осеян с много концерти, 
професионални контакти и 
запознаване с чужди култури. 
Срещата с различните хора по 
различен начин те провокира 
и в един момент, съвсем ес-

тествено и с годините, и с на-

трупания опит, и с желанието 
на някой от другата страна да 
почерпи от твоя опит, да му 
бъдеш ментор, преподавател, 
дойде интересът ми към педа-

гогическата работа. Сега съм 
много повече отдадена на пре-

подавателската си дейност, но 
го правя с огромно желание и 
се чувствам по различен начин 
полезна и удовлетворена от 
това, което правя. ежедневно 
провокирам самата себе си...

n А защо за Вас беше ва-
жно да получите академич-
но образование?

- Ами, разбира се, това е 
пътят към знанието... Още 
когато са създадени първите 
ансамбли като “Филип кутев” 
и последвалите го, един го-

лям композитор - иван вълев, 
пръв насочва вниманието към 
академичното образование на 
всяка певица. предвид слож-

ните музикални партитури 
и  обработки, композитор-

ските експерименти в ново 
време, колаборациите меж-

ду различни стилове музика, 
всичко това налага съответна 
музикална подготовка и зна-

ния от фолклорните певици 
и музиканти. За разчитането 
и изпълняването на сложни-

те композиторски партитури 
са необходими знания и му-

зикални компетентности на 
тези, с които работиш, защото 
нещата може да се получат 
по-добре и по-бързо. А днес, 
когато вече звукът, музиката, 
която ни заобикаля, е доста 
по-сложна, на съвсем различ-

но ниво, не е достатъчно да ос-

танеш само с природния си та-

лант. всеки, който притежава 
сетивата и желание за израст-

ване, достига до академичното 
образование.

n Какво отличава народ-
ното пеене от Тракийската 
фолклорна област, която 
Вие основно представяте?

- България е разположена 
на малка територия, но на-

шето богатство е, че имаме 
различни фолклорни области 
и със своите музикални ха-

рактеристики и особености 
са изключително интересни и 
разпознаваеми. Но те много 
отдавна са описани от българ-

ските етномузиколози васил 
Стоин, райна кацарова, Стоян 
джуджев, елена Стоин, Нико-

лай кауфман и много други. 
израснала съм в тракия и съв-

сем естествено тракийската 
песен е тази, която най-много 
обичам, разбирам и изпълня-

вам.
двамата със съпруга ми 

сме тракийци - той е от Ха-

сково, аз съм от Ямболския 
край, получихме нашата му-

зикална подготовка в котел 
и пловдив и в същото време 
притежаваме дарбата, с която 
сме орисани. А той има и ка-

чеството да създава и твори 
музика, една голяма част от 

нашите песни са авторски, на 
тракийска фолклорна основа. 
винаги съм обичала автентич-

ните песни, но така се случи, 
че големите ни хубави попу-

лярни песни като “драгано, 
драганке”, “Гергана”, “Ах, 
мерак”, “мама драгане дума-

ше”, “Хайде всички на хоро-

то”, “драгньова майка”, “все 
кога дойда любе ле”, както и 
най-новата ни коледна песен 
са създадени от него като му-

зика и аранжимент, а някои от 
текстовете съм написала аз, 
други са народно творчество.

n Преподавате народно 
пеене и фолклорни дисципли-
ни, включително и теренна 
фолклористика - нещо мно-
го ценно с оглед съхраняване-
то на нашия фолклор. Има 
ли днес млади хора, които 
желаят да издирват, про-
учват и записват изворен 
фолклор?

- да, преподавала съм и те-

ренна фолклористика, но моята 
теренна фолклористика е запо-

чнала още от детството ми, без 
да знам, че така се е наричала. 
имах голямо желание да запис-

вам песните и разказите на въз-
растните хора, които ги носят 
от своето детство и младини. 
много песни записах още като 
ученичка в музикалното учи-

лище и винаги когато се връ-

щах в моето родно село. пре-

ди година-две ходихме с моя 
студентка, на терен - Беатрис 
Александрова, в село калище и 
записахме значителен брой пес-

ни от калищенските баби. пре-

ди това с мои студенти ходихме 
със същата задача в добърско, 
което е близо до Благоевград. 
Съвсем скоро получих песни 
от добруджа, от мой състудент, 
който се занимава с вокална 
група в този край, възрастните 
жени ми направиха подарък 
местни песни, за да ги направя 
съзвучни на днешното време. 
трябва да обучаваме младите 
хора, студентите, всички, кои-

то се интересуват, не само как 
да записват материала, но и как 
да го подреждат след това, за да 
бъде ясен, точен и съхранен.

n В последните години се 

правят различни обработки 
на народни песни. Каква е 
допустимата намеса при 
осъвременяването на фолк-
лора? 

- Зависи! Няма такава рецеп-

та, има усет, знания, музикален 
вкус, натрупан опит... трябва 
ревниво да пазим българския 
изворен фолклор и да се докос-

ваме до него с любов и вещина. 
n Докторската Ви ди-

сертация е свързана с педа-
гогиката в обучението по 
музика. Какво е значението 
на заниманията с музика от 
най-ранна възраст - не само 
на талантливите деца, а и в 
масовите училища?

- За нас, музикантите, това 
е ранима тема. все по-малко 
часове се отделят за музика в 
образованието, а за български 
фолклор остават календарни-

те празници и извънкласни 
дейности. Ние сме българи и 
трябва да се гордеем с българ-

ския фолклор, завещан ни от 
нашите предци. такъв гений 
е нашият народ, че е създал 
песенни цикли, разположени 
в цялата календарна година. 
мисля, че всеки българин 
трябва да бъде запознат, да 
обича, да се докосне до бъл-

гарския фолклор, да облече 
народна носия, дори да хва-

не един инструмент или поне 
да го разпознава. Не може да 
не се научи да играе и едно 
българско право хоро. Цели-

ят свят се прекланя пред на-

шия уникален музикален и 
танцов фолклор. Но мисля, 
че не всичко е изпуснато. 
Няма сила, която да режиси-

ра желанието на народа.
n В много страни има 

български хорове, в които 
пеят чужденци, дори сами 
ги създават. Какво ги при-
влича в нашия фолклор?

- мистерията на бъл-

гарския глас - неслучайно 
е дадено това име, то е за 
българското фолклорно пее-

не, за характерния и открит 
гърлен звук, естествено и 
неповторимо открито, мани-

ерно пеене, звукоизвличане, 
орнаментика, в съчетание с 

красивите безмензурни ме-

лодии и неравноделни рит-

ми. Чужденците, които са 
се “заразили” с българско-

то фолклорно пеене, искат 
да научат всичко, но няма 
как да стане, могат, но до-

някъде... Но ние имаме и 
нашите големи гласове и в 
класическата музика. кой 
не познава Никола Гюзелев, 
Борис Христов, Гена дими-

трова, райна кабаиванска, 
Александрина пендачанска 
и още, и още...

А за българската фол-

клорна носия да не гово-

рим... тя отива на всеки 
човек, не съм видяла грозен 
човек в носия. има нещо 
магично, нещо толкова при-

ятно и силно... да, магия е, 
мистерия е, хората изпитват 
удоволствие и когато ви-

кнат в това хубаво, изнесено 
българско пеене, сякаш ос-

вобождават напрежението, 
лекуват душата. или пък 
медитират, когато слушат 
един нежен, висок глас, с 
много фин и прочувствен 
тембър, въздействащ, който 
като че ли граничи с кос-

моса. Неслучайно родопски 
глас звучи в космическото 
пространство - гласът на 
валя Балканска. Неслучайно 
един български глас, отново 
от родопите, е най-ниският 
глас на планетата - гласът на 
мариана павлова. А гласът 
на Смиляна Захариева, също 
родопчанка, пък е най-сил-

ният глас на планетата - в 
рекордите на Гинес. Гордост 
- Българска!

n В навечерието сме 
на Коледните и Нового-
дишните празници. Как се 
празнуваха те във Вашия 
род?

- този празник се чака-

ше с огромно нетърпение 
и вълнение, защото имаше 
лакомства за нас, децата, и 
сладки приказки на масата. 
Събирахме се всички близки, 
имаше глъчка, пеехме, игра-

ехме. майка ми беше голя-

ма майсторка на баниците и 
сладките, правехме баници с 
късмети, но не за кола, пари, 
смартфон и т.н., а за учение, 
да са здрави животните и 
годината да е плодородна. 
пренесох това и в моето се-

мейство, но ние живеехме 
много напрегнато, винаги 
сме работили по празни-

ците и се налагаше нашите 
деца да остават при бабите 
и дядовците. в последно време 
сме решили, че навръх праз-
ника няма да поемаме ангажи-

менти.
n Какво е пожеланието 

Ви към нашите читатели 
за Новата година?

- много ми се иска всички 
да погледнем навътре в себе си 
и да даваме повече, отколкото 
да искаме и чакаме да получа-

ваме. да бъдем по-задружни и 
в семейството, и в колектива, 
в който работим. да нямаме 
нужда от телефон, когато сме 
заедно, а да разговаряме и да 
се отнасяме с внимание един 
към друг. да се смеем! да се 
радваме на малките неща, за-

щото животът е много, много 
кратък.

СнимкАжулиетАмАриновА

Бинка Добрева със съпруга си Александър Райчев
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времето беше предозирало с обла-

ци и сега тънеше в сивата летаргия на 
дъжда. валеше от седмици. мръсната 
вода се стичаше по прозорците и създа-

ваше усещането, че някакъв неизбежен 
край наближава. потоп. въпреки това 
човекът бе потънал твърде много в ру-

тината си, за да забележи. той оставяше 
нервното чувство за по-късно, както на-

последък правеше с всичките си позна-

ти чувства, и тръгваше за работа. 
Автобусът закъсняваше. Следова-

телно и аз закъснявах. Зачудих се как 
ще повлияе това на личната ми съдба. 
възможно ли беше закъсняващият ав-

тобус да е причината за смъртта ми в 
бъдеще? тази мисъл ме подразни, за-

щото нямах отговор. Оставих дъжда да 
мокри лицето и ботушите ми. мислех 
само за водата, която е била навсякъде, 
преди да разцелува лицето ми. Усетих 
едновременно отвращение и вълнение 
от тази мисъл. водата, падаща по бузи-

те ми, бе като да целунеш непознат - не 
знаех коя е и какво е миналото й, но 
точно това бе интересното. 

таблото премигна и угасна. Стра-

хотно. Знаех, че остават четири мину-

ти до автобуса, но това не ми помагаше 
особено. Защото, както знаете, времето 
в света на автобусите тече различно от 
това за нас. понякога остават четири 
минути, а след секунда стават седем. 

понякога пише четвърт час, а присти-

гат веднага. мисля, че обръщам прека-

лено внимание на автобусите. Но те са 
толкова обикновенни, че е подозрител-

но. трябва да има нещо магично в тях.
точно както не очаквах, автобусът 

се появи след минута и четиридесет и 
две секунди. качих се и веднага усе-

тих влажния, топъл въздух по бузите 
си. добавих стъпките си към мокрите, 
кални следи по пода и седнах. На след-

ващата спирка автобусът се напълни и 
десетки животи се преплетоха в мини-

мална нишка - пътуването в автобуса. 
до мен седна жена с момиченце, което 
бе на около две-три годинки. Жената 
го постави в скута си и свали качулка-

та на шушляковото розово яке от гла-

вата му. разкриха се къдрави златни 
косички, обсипани с шнолки на цвет-

чета. детето носеше гумени ботуши с 
патета. Запитах се защо моите ботуши 
нямат патета, но осъзнах, че просто до-

сега не бях пожелавала да имат патета. 
момиченцето ме гледаше с големите 
си кафяви очи и малките й червени 
устни се движеха замислено. Чудно ми 
е как, когато погледнеш едно дете, ви-

наги знаеш, че мисли нещо, но никога 
не знаеш точно над какво размишлява. 

пропътувахме няколко спирки, заг-

ледани ту една в друга, ту в прозореца. 
момиченцето проследяваше с пръсти 
пътя на почти всяка капка, аз се включ-

вах в играта с поглед. 
Автобусът се друсаше и пуфтеше 

нервно като шофьора. Знаех, че и шо-

фьорът е нервен, защото винаги авто-

бусът възприема настроението му. За-

това често си мисля, че автобусите са 
надарени с доста емпатия. можех да 
усетя всяка нервна мисъл на шофьора 
в начина, по който седалката ми ме ръ-

беше. 
Автобусът спря и отвори вратите 

си. вътре нахлу студен въздух и ня-

колко капки се сляха с локвата пред 
вратата. качи се една баба с внучето 
си - малко момченце на около три-че-

тири. те седнаха срещу нас и бабата 
също постави внучето в скута си, как-

то бе направила майката преди чети-

ри спирки. момченцето носеше жълт 
дъждобран и голям, колкото главата 
му, плюшен октопод. то впери зелени-

те си очи в момиченцето и устните му 
се размърдаха. размишляваше. На свой 
ред момиченцето го погледна. почеса 
носа си и се гушна в майка си. Бабата 
се разприказва:

- как се казваш, хубавичке? - тя се 
протегна и докосна нослето на моми-

ченцето. 
майката се усмихна и след като де-

тето й не отговори, каза:
- Срамежлива е.  
Бабата се засмя и отвърна:
- той също - кимна надолу към 

момченцето. 
после изведнъж стана нещо нео-

чаквано. момиченцето дръпна една 
шнолка от косата си, а момченцето й 
подаде октопода. 

размениха си ги и, все така загледа-

ни един в друг, продължиха да дъвчат 
устните си замислено. ритуал. 

Оставаха ми още две спирки, а дъ-

ждът бавно спираше. Облаците се разо-

тидоха и скоро над нас бе синьото небе 
и срамежливото, есенно слънце. 

Слязох от автобуса с мисълта, че все 
пак се е случило нещо магично. тези 
две деца в автобуса бяха спрели потопа. 
А ние, останалите, слязохме, забързани 
към работите си, както винаги. 

Скъпи читателю!
 
В този брой на приложението за 

литература, изкуство и култура ще 
представим млади автори, които за 
първи път гостуват на страниците на 
ДУМА.

 Приятно четене.

Белетристикаотредактора

Стихотворенияот
МигленаМиткова

Разказ от Валерия ВалеРиеВа

Редактор   �
Боян БойчеВ

Потоп

ВАЛеРИЯ ВАЛеРИеВА е родена 
и живее в София. За себе си каз-
ва, че в големия град е като онези 
малки цветчета, които растат 
между плочките на паважа - 
трудно й е да диша. Тогава пише, 
най-вече за това, което вижда 
из софийските улици и местенца. 
Понякога улиците са черно-бяло-
сиви, друг път пък преливат от 
цветове... 

Поезия

Безправонавръщане

Коледа в София, худ. Миглена Миткова

МИГЛеНА МИТКоВА е 
родена през 1985 г. в София, 
но голяма част от живота си 
е прекарала в Шумен. Завър-
шила е магистратура “За-
страховане и осигуряване”. 
Нейни стихове са отличавани 
в различни литературни кон-
курси. През 2019 г. излиза от 
печат първата й стихосбирка 
“Сънят на Медуза”.

МоятаКоледа
И в тази нощ, красива и магична,
когато всички, уж, са по-добри,
когато всички много се обичат
и дашно пръскат вещи и пари...
Седя и пак си мисля, малко вяло,
след още петдесет такива Коледи
дали това протрито одеяло
ще топли още старите ни кокали?
Дали сърдито пак ще те нахокам,
а ти ще кажеш: “Вещице му стара!”...
И пак ли ще е тъй разхвърлян холът
без детска глъч? И тази наша стая
ще пази ли на внуците портрети?

Дали, изобщо, още ще ни има?
В мен Коледа е твоята подкрепа,
това едно: “любима”...

Така е, мишленце, светът е отчайващо
                          възрастен -
прегърбен и грохнал, навъсено крачи 
                          през делника.
Кога се пречупихме, как ли прекъснахме 
                              връзката
с вълшебните пръчки, с тревите... 
                С дъгата на детството.

А ти си растеш като цвете сред съхнещи
                             бурени -
тъй ярък и як, сякаш с жива вода 
                           те поливаме.
Катериш огради, накриво си връзваш 
                              обувките,
така само както на чисти душички 
                            прилично е.

Дори не усещаш когато с размахани пръстища
ти грабим от багрите, сякаш те търкаме 
                             с гумичка.
Прости ми, мишленце, за всичките дни
                            неопръскани 
с вода от реката и кал. За щурците изгубени.

И знам, че е трудно да бъдеш бодилче
                             сред ножици - 
боли те от всяко порастване леко на напреки.
Повярвай, да можеше бих си излязла от кожата
за малко да вкуся до теб от дъждовните
                                  капчици.

е, късно е вече за нас да изпъплим 
                             от стадото -
така сме улисани в навик и бой за насъщния.
Но искам да вярвам, мишленце, че всичко 
                                откраднато
ще връчиш на своя наследник без право 
                               на връщане.

(Стихотворението е спечелило Първа награда 
в литературния конкурс “Рада Казалийска” на 

читалище “Добри Чинтулов 1935”, София)
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СнимкаOLD.BG

С три грандиозни спектакъла през февруари в зала 1 на НДК имахме щастието да се 
докоснем до внушителните гласове, магнетичните музиканти и виртуозните танцьори 
на ДФА “Филип Кутев”, който чества своята 70-годишнина. Те представиха “Началото”, 
“Пътят” и “Наследството” на световноизвестния български ансамбъл

СнимкаХГ“ВладимирдимитроВ-майСтора”/фейСбук

Юбилейната изложба, посветена на 140 години от рождението 
на Владимир Димитров - Майстора, които се навършиха 
на 1 февруари т.г., бе подредена в галерията в Кюстендил, носеща 
неговото име. Юбилейната експозиция представи около 350 
творби на художника, различни от постоянната изложба. Заради 
огромния интерес тя не бе закрита в края на юли - в предварително 
обявения срок, а бе продължена до средата на октомври

СнимкибтаителеВизияШумен

Сребърни монети, накити и предмети представиха официално през октомври археолозите, 
които проучват средновековния град Мисионис край Търговище. Общо около 40 дни 
продължиха разкопките през тазгодишния сезон под научното ръководство на археолога 
Стефан Иванов. Археолозите са открили и още много сгради в Мисионис, което отново 
потвърждава тезата, че градът е бил един ключов военен, търговски и духовен център

През изтичащата 
година цената на газа 
постигна рекорди. 
Най-големият ценови 
пик на водещата 
европейска газова борса 
TTF в Нидерландия бе 
отчетен на 26 август - 
346,52 евро 
за мегаватчас или 
около 3500 долара 
за 1000 куб. метра

През цялата година български ученици радваха с медали от престижни 
международни състезания. На Международната олимпиада по математика 
в Норвегия през лятото те спечелиха 5 медала и почетна грамота

Снимкабта

Провал съпътства пореден пътен ремонт, поръчан от 
Столичната община. Този път жертва станаха емблематичните 
жълти павета по бул. “Цар Освободител”, чието пренареждане 
започна през лятото и завърши с глоба за фирмата изпълнител 

Лидерът на БСП Корнелия Нинова откри предизборната 
кампания на левицата за 48-ото НС на традиционния събор 
на Историческата поляна на връх Бузлуджа
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СнимкаБТа

В средата на юли вицепремиерът и министър на икономиката и индустрията 
Корнелия Нинова представи данните на “Евростат”, които разкриха, 
че страната ни за пръв път се нарежда на върха в ЕС по ръст 
на индустриалното производство - 20,2% за май на годишна база

СнимкаБТа

Двама полицаи загинаха при трагичен инцидент в Бургас 
при опит да спрат автобус с нелегални мигранти

Порои удавиха три карловски села и стотици останаха 
без дом. Село Слатина след наводнението

Безпрецедентна акция по издирването на 12-годишно момче с аутизъм 
в Пернишко обедини стотици българи. Александър Цветанов 
от Перник бе открит от доброволци на деветия ден от изчезването му

За едни книгите са съкровище, за други - боклук, 
който се изхвърля до контейнерите за смет

Промяната в изборните правила и въвеждането на смесено гласуване нажежиха 
страстите в Народното събрание. Малко остана депутатите да се сбият 

Приоритет на БСП са младите хора, настояваме младежите до 26 години 
да бъдат освободени от данък общ доход, заяви Корнелия Нинова, след като се 
включи в предизборното шествие на Младежкото обединеие на БСП в София
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денят срещу рождество 
Христово е сред най-скъпите 
спомени още от детските го-
дини. Утре е Бъдни вечер и 
последният ден от великите 
пости, в който се очаква ражда-
нето на Божия син. Това е един 
от най-важните семейни праз-
ници, когато всички се събират 
у дома и празнуват заедно.

Цял ден стопанката подгот-
вя ястията, които вечерта ще 
сложи на трапезата. Традицията 
повелява те да са нечетен брой 
- някъде са седем, колкото дни-
те на сътворението, другаде са 
девет, колкото месеца майката 
носи в утробата си своето чедо. 
а в някои краища на България 
сервират 12 блюда, колкото са 

месеците в годината. 
вечерята започва, след като 

най-възрастният мъж прекадя-
ва трапезата. Обикновено на 
нея присъстват два вида сарми 
- с лозови и със зелеви листа, 
пълнени сушени чушки с боб, 
ориз или булгур, печен или 
джуркан боб, туршия, ошав, 
орехи, варено жито, тиквеник 
или печена тиква с мед и оре-
хи, щрудел, баклава, плодове, 
чесън, лук, мед... допълва ги 
кана с червено вино. С най-го-
лямо нетърпение се очаква раз-
чупването на содената питка с 
паричка и дрянова клонка. за-
щото се смята, че който спече-
ли парата, през следващата го-
дина ще носи парите вкъщи, а 

комуто се падне клонката - ще 
се радва на здраве и берекет. 

първото парче от хляба е 
за Богородица и се оставя пред 
домашната икона. ако парич-
ката се намери в него, късме-
тът ще е за цялото семейство. 
по време на вечерята никой не 
става от масата, а накрая трапе-
зата не се раздига, за да не из-
бяга късметът от дома.

След полунощ настъпва ко-
леда и тръгват коледарите. мла-
дежи, пременени в народни но-
сии или облечени като овчари, с 
калпаци, украсени с чимширо-
ви китки, пуканки, нанизани на 
червен конец, сушени сливи и 
стафиди, обхождат домовете, за 
да честитят рождество Христо-

во - коледа. Станеникът, който 
ги предвожда, изрича благосло-
вия за семейството и къщата, 
после дружината изпява песни 
и за всеки поотделно. 

Стани нине, господине,
че ти идем добри гости.
Добри гости коледари,
тръгнали сме чак от снощи
в тези дълги, тъмни нощи.
Да ви търсим кой къде сте,
да ви носим добри вести -
колко билки по земята,
толкоз здраве в тази къща. 

Стопаните даряват коле-
дарите с колаци, дребни пари, 
месо, сланина, брашно, боб, 
лук, вино и орехи.

СнимкаБТа

В навечерието на светлия християнски празник родители и деца от Търговище приготвиха 
обредна трапеза и пресъздадоха Бъдни вечер. Идеята е на ръководителя на Детската 
фолклорна школа “Търговище”, а в изпълнението се включват танцьорите и техните 
семейства. Задължително условие е ястията да са приготвени у дома с участието  
на децата, обясни хореографът и ръководител на школата Орфета Хараланова

  �
Страницата подготви  
Вилиана СЕМЕРДЖИЕВА

Още от времето на александър 
дюма баща - готварската библия 
“Голям кулинарен речник”, и “Гот-
варската книга на дядо Славейков” 
от петко рачов Славейков има писа-
тели, които в своите книги майстор-
ски са описвали апетитни ястия и 
любопитни детайли от кулинарията. 
а те двамата са написали цели гот-
варски книги. 

в по-ново време - през 90-те 
години на ХХ в., именитият автор 
на исторически и биографични ро-
мани - писателят димитър мантов 
(1930-2008), прибави към своите 
над 50 белетристични книги някол-
ко кулинарни, първо в многотомна 
поредица, а след това и в солидното 
издание от 575 стр. “Българска на-
ционална кухня, 200 изпитани ре-
цепти”, което през лятото на 1998 г. 
имах честта да получа лично от слад-
кодумния разказвач с автограф.

димитър мантов бе убеден, че 
опознаването на живота в разно-
странните му форми включва надник-
ване в кухнята. “всички мои книги са 
изградени на документална основа. 
при събирането и записването на фа-
кти от исторически извори, от архиви, 
фолклорни сборници, устни разкази... 

започнах да записвам и готварски ре-
цепти от различни краища на Бълга-
рия. Това е народно богатство, което 
ако сега не се съхрани, ще изчезне”, 
смяташе прочутият романист. по не-
говите думи в традиционната кухня 
- част от битието на един народ, са за-
плетени исторически корени, геогра-
фия, етнография, фолклор, връзки с 
близки и далечни страни. Отразява се 
дори темпераментът му, който личи 
в предпочитанията към определени 

ястия (а те вървят с определени пити-
ета) и т.н. в традиционната кухня се 
отразяват народният мироглед и ико-
номическата структура.

На празничния ден на рождес-
тво коледната трапеза е богата, от-
рупана с разнообразни месни ястия, 
погача и баница с късмети. Следват 
няколко идеи за вкусни ястия, раз-
лични от традиционните за менюто 
на 25 декември печено прасенце, пуй-
ка с кисело зеле и капама. 

КОЛЕДА
Иван Вазов

Ой, коледо, мой коледо,
роди ми се боже чедо.
кравай скача от полица
ври в котлето кървавица.

запей, бабо, като лани,
весело на нас да стане:
ой, коледо, мой коледо,
роди ми се боже чедо!

Стани нине, 
господине...
Бъднивечеридваспостниястия,
питкаспаричкаирадостно
очакваненаРождество

Известни писатели са автори на готварски книги

СнимкааРхивБГнЕС

СнимкааРхивДУма

СнимкаБТа

НародНаметеорология

 Ако на Бъдни вечер времето е облачно, пролетните 
култури ще са добри и пчелите ще носят повече мед. Ако 
целият ден е облачен, ще има болести през годината.

 Ако на Бъдни вечер 
вали сняг, пчелите ще се 
роят много.

 Ако времето е 
мъгливо, такова ще е 
то и през годината.

Мусака от накълцано свинско месо и кисело зеле
Свинско филе с гъби в гювечета
Шарена сланина (или пушени свински гърди) на шиш
Печено свинско месо с плънка от кайма
Пълнено бутче на фурна
Свинско филе с прясно мляко на фурна
Руло от свинско месо с гъби и пушено сирене
Задушено свинско джоланче с чесън
Свинско месо с гъби и праз
Пълнена зелка със свинско месо
Свински ролади с бекон или шунка
Джоланче с картофи и гъби в гювеч

и да не забравяме две основни неписани правила: всяко ястие, при-
готвено в пръстен гювеч, добива уникален вкус; храната се възприема 
първо с очите, затова от особено значение е видът на чинията, която 
поднасяме, а тук водеща е фантазията на домакинята.
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По Коледа човек се връща 
към родното, към дома, към 
семейството и традициите. В 
старите български работил-
ници времето е спряло. Атмос-
ферата винаги е празнична, 
защото майсторът изработ-
ва със собствените си ръце 
красиви авторски изделия. До-
бринка Ненова е жив пример. 
Тя е потомствен майстор ко-
жухар, учила и наследила зана-
ята от баща си Иван Ковачев, 
който е един от най-прочути-
те дългогодишни занаятчии 
на Етърската чаршия. Рабо-
тилницата й се намира в Реги-
оналния етнографски музей на 
открито “Етър” в едноимен-
ния квартал на Габрово, къде-
то вече 30 години тя работи.

 
кожухарството е един от 

старите български занаяти, 
силно развито в началото на 
XIX век. в Габрово има 55 
дюкяна, в които майсторите са 
обработвали кожите и после от 
тях са шиели различни изде-

лия, разказва Ненова, която за 
читателите на дУма с охота 
разкрива част от тънкостите. 
технологията е отпреди 150-
160 години. работи с автен-

тични “Сингер” машини и със 
старинни дървени калъпи. ма-

шината за кожи е на 160 годи-

ни, другата - на 120-130 г. мно-

го добри и хубави. те са без 
ток, така, както се е работило 
в XIX век - механично, само с 
ръце и крака. кроенето се из-

вършва с ножове и ножици. 
калъпите, на които се опъват 
калпаците, създадени от ръце-

те на добринка Ненова, също 

са древни и автентични. 
Технологията се спазва 

и се работи така, 
както някога 

днес в кожухарската рабо-

тилница може да се проследи 
целият технологичен процес на 
изработка на домашни панто-

фи, калъфки, ръкавици с един 
пръст, както преди са се носе-

ли, пунгии, кожуси, съвремен-

ни мъжки и дамски шапки...    
произвеждам традицион-

ните калпаци основно от че-

тирите фолклорни области на 
България - тракийска, Шоп-

ска, добруджанска и македон-

ска. възстановявам и калпа-

ците на различни национални 
герои като Стефан караджа, 
петко войвода. правя и други 
видове, сред които казашки, 
терски, четнически, опълчен-

ски, въстанически, хайдушки, 
прабългарски. изработвам и 
типичния за Габрово навит 
троянски или тракийски кал-

пак, който се е носел в троян, 
Габрово и търновско. много 
е специфичен. изглежда като 
баничка, обяснява майсторка-

та. много атрактивни са кал-

паците с дългия косъм, които 
се ползват и в киното. Напри-

мер във филма “време раздел-

но” манол е сниман точно с 
такъв калпак.

Най-първият калпак, който 
ми хрумна да направя, също 
беше с много дълъг косъм. 
Сложихме го да съхне навън и 
много ми хареса обемът и ви-

сочината, които той придоби, 
разказва с усмивка Ненова - с 
това съм го запомнила.  

тези калпаци се използват 
много и при коледуването, 
както и в съвременния бит 
- при туризъм, ски. те са от 
агнешка и овча кожа, както и 
другите изделия.

Винаги има какво да 
научиш в занаята

трудно се учи, изисква мно-

го време. има си тънкости. те 
се усвояват цял живот. С годи-

ните съм се научила да си изби-

рам и материалите, и да правя 
все по-интересни и различни 
изделия, споделя добринка. тя 
си спомня, че преди време, ко-

гато е била млада, шиела пан-

тофи и минал един възрастен 
човек, който й казал:

- ах, майсторе, научих 
нещо хубаво от вас! 

аз слагам съвсем малко 
лепило на ходилото, за да зак-

репя допълнителната стелка. 
а той признава, че като го 
сложи, то започва да се вър-

ти... та в този ред на мисли, 

винаги има какво ново да се 
усвои. Най-важното е да имаш 
желание!   

Жалкото е, че няма кой да 
ме наследи, допълва с горчи-

вина възрастната жена, която 
се радва на четирима внуци, 
но те не проявяват интерес 
към кожухарството. даже на 
повечето от колегите ми няма 
кой да им продължи занаята. 
много е тъжно. Хората, кои-

то идват в етнографския му-

зей на открито “етър”, харес-

ват работата ни. докосват се 
до изделията, които правим. 
възхищават се на усилията 
и на труда. Но толкова. Няма 
желаещи да се занимават. 
като цяло българите проявя-

ват интерес към продукцията, 
но съм оценявана повече от 
чужденците. Защото майсто-

рът на място и пред очите им 

изработва изделията си в ес-

тествена среда и това привли-

ча туристите, които прииждат 
основно през почивните дни 
или през уикенда. След кО-

вид-пандемията е по-спокой-

но. Хората се движат на мал-

ки групички или семейно, по 
думите на майсторката, която 
скоро отбеляза своя професи-

онален ден, който се чества на 
Св. Спиридон - Закрилник на 
занаятчиите (12 декември). а 
патронният празник на кожу-

харите е на илинден (20 юли). 
тогава Св. илия нарамва ко-

жуха и отива за сняг, напомня 
добринка. 

посетителите купуват нещо 
за спомен или за подаръци. Не-

нова не се оплаква от липса на 
работа. телефонът й постоянно 
звъни за поръчки. възстановя-

ват се носии, а калпаците са 
част от тях. търсена е също от 
танцови състави, във връзка с 
обичаи като коледуване и пр., 
както и от Националното дру-

жество “традиция”.
Габровката наистина съх-

ранява занаята. въпреки че 
работата е ръчна, трудоемка - 
още повече за жена. иначе тя 
е икономист по професия, но 
остава безработна навремето 
и отива при баща си - тук, в 
неговата работилница, където 
нищо не е променено - пър-

воначално да води фирмата. 
а той й казва: Научи един 
занаят, никога не е излишен! 
и така останах 30 години в 
етъра! - връща назад лентата 
кожухарката, която предста-

вя продукцията си на много 
изложби и в България, и по 
света.

Наследничката на иван 
ковачев (роден на 23 декем-

ври 1932 г.) е отдадена на кау-

зата да се запазят българските 
традиции и това я мотивира в 
годините. За всичко си има же-

лание, мечта, любов, за да го 
направиш, издава тайната на 
успеха добринка. и, разбира 
се, много труд и постоянство!

СнимкиАвторкАтА

Прабългарски калпак,  
с кожа от пони

Габровски калпак

Казашки калпак

Кожухарството отблизо
ПотомственатамайсторкаДобринка
неноваеикономистпопрофесия,
новечетридесетилетияшие
автентичникалпацинамашини
отпреди160години

  �
Надежда УшЕВА 



20
2022

петък
23 декември

 

 

Във връзка с икономиите на електроенергия Европейската  
комисия е взела решение в болниците пациентите  
да се слагат болен с температура до болен  
без температура - да се греят един друг!

- моля ви, оставете това судоку 
и ми обърнете сериозно внимание! 
имам оплакване!

- добре, оставям всичко. какво 
има този път?

- роботът ми избяга!
- кой е избягал?
- роботът ми. имам кухненски 

робот и той избяга от мен.
- разбирам, кухненски... какво 

прави при теб, готви ли?
- Не, не е това, не готви. това е 

най-обикновен робот за чистене на 
пода. Но му викаме кухненски, за-

щото най-често го пускаме в кухня-

та, там е най-замърсено.
- Аха. Аз имам най-обикновена 

метла, ама и тя вече е за изхвърляне.
- моля, да запишете - избягал 

робот!
- може да е отишъл да търси хра-

на, те затова бягат обикновено - за 
храна. или за пиене.

- каква храна, моля ви! това е 
робот, електроника и кибер упра-

вление!
- да не са те ограбили?
- Не, не, забравяте вече - мен ме 

обраха преди половин година и пак 
идвах при вас, подадох молба. 

- Ясно, сега пак ще пишем.
- да, запишете - робот избяга от 

човека!
- Сигурен си, че не са те обрали?
- Сигурен съм, съседите са виде-

ли робота да излиза навън, да завива 
и да изчезва по улицата!

- Защо не са го подмамили с 
нещо? С трохи, салам или каквото 
имат там.

- моля ви, той се управлява с 
дистанционно или с интерфейс през 
телефона, как да примамиш робот 
така!

- колко е голям този робот?
- А, бе, не е много голям. важно 

е да го почистваш след работа, да му 
намериш място, където да стои, и 
редовно да зареждаш батериите му.

- Аха... разбрах всичко! ти си си 
виновен за робота!

- как така аз съм виновен! робо-

тът бяга - аз съм виновен.
- да. каза, че си му заредил бате-

риите, нали?
- да.
- е, ако нямаше батерии, нямаше 

да мръдне от вас!
- вижте, не разбирате проблема. 
- разбирам го много добре - сега 

ще трябва да си купиш метла и сам 
да си чистиш!

- Не е това! проблемът е, че ро-

бот бяга от човек! 
- и какво толкова?
- как какво! Започнат ли роботи-

те да бягат от човека, това значи, че 
проявяват някакъв непознат, внеза-

пен интелект, изпитват нещо, което 
ние не знаем и не разбираме.

- е, хубаво!
- какво му е хубавото! Ако всички 

роботи решат да избягат от човека, ще 
настане катастрофа, животът ще спре! 
Затова искам всичко да запишете и да 
алармирате другите органи.

- добре, ще запиша. Но искам да ти 
кажа моето мнение по въпроса. всеки, 
който има малко акъл или поне някак-

ва заредена батерия, трябва да бяга от 
човека. Нали? А ти си купи нова мет-

ла, ама да не е с батерии, защото, като 
те гледам какъв екземпляр си, и тя ще 
вземе да излети нанякъде и ще трябва 
и нея да я търсим после...

ЛАФНАБРОЯ

Страхувай се 
от хора, които не 
пушат, не пият, не 
ядат сладки, пърже-
ни, мазни храни. Ако себе си тормозят 
така, представете си какво могат да 
причинят на вас!

- какво правиш? 
- в леглото съм, ям 

чипс. 
- А какво ще правиш, 

ако съм до теб в леглото? 
- Ще ядем чипс за-

едно. 
- имам предвид аз и ти 

в леглото, и няма чипс... 
- Ще ида до магазина 

за чипс.

колко малко 
му трябва на човек, 
за да е щастлив?

Сутрин - чаша 
кафе за събуждане. 

вечер - шепа 
успокояващи за за-

спиване.

С жената 
винаги е слож-

но. Ако не е 
сложно, значи 
това не е ва-

шата жена.

ЗНАЕТЕЛИ,ЧЕ...

 
Таман вкараш деца-
та в правия път - и, 
хоп, кривнеш па ти!

- покажете ми на ка-

лендара последния ден, 
когато сте имали сексу-

ален контакт. 
- имате ли календар 

на маите?

РОБОТ

  �
Георги ГЪЛОВ

ВМЕСТО 
НАЗДРАВИЦА

  �
Васил  
СОТИРОВ

Здравей, 
с усмивка влезъл 
при нас, пияницо!
Здравей, алкохолико!

Каква ли чаша 
като жезъл 
носиш в свойта раница, 
на теб да ти е 
лика и прилика?

Той гледа строго 
изпод вежди, 
а сеира 
го очакват сума хора...

Отвръща ни 
с известна доза нежност:
“Аз нося 
черепа на Никифора!”

НОВОПЕТОЛИНИЕ

ПАРДОН

Здравословен начин 
на живот водят тези, ко-

ито вече нямат сили да 
водят нездравословен.

КОЛЕЛОТО

ЗАЛЕТИЩЕТО

ФОЛКБИТАК

ПЪРВАЧАСТНА,

ВТОРАГЛУХА

ДОКТОРСПАС

ИНЕГОВИТЕ

ПАЦИЕНТИ

ДЖЕЗВЕ

илюсТРации
анаТОлийсТанкулОв
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дишните управляващи. бСп 
се обяви категорично против 
това и изрази недоволство, че 
то не е обсъдено със социа-

листите като партньор в уп-

равлението. изгонването на 
руските дипломати разшири 
пукнатината между партиите 
и ускори началото на края на 
правителството. 

кабинетът на кирил пе-

тков направи първи плахи 
стъпки в съдебната реформа. 
закри специализираните про-

куратура и съдилища и даде 
повече свобода на европей-

ските делегирани прокурори. 
министърът на правосъдието 
Надежда Йорданова докара 
докрай процедурата по пред-

срочно освобождаване на 
иван Гешев от поста главен 
прокурор във вСС. това не 
се случи, но пък показа още 
веднъж необходимостта от ре-

форми в съдебната система.
 Отминаващата година ще 

остане в историята и с посе-

щението в София през март на 
европейския главен прокурор 
Лаура кьовеши, което пред-

шестваше
арестите на бившия 
премиер и лидер на 

ГЕРБ Бойко Борисов

ексфинансовия министър 
владислав Горанов и бившия 
началник на пресслужбата на 
борисов - Севделина Арнау-

дова. тримата бяха разпитани 
пред прокурор и следовател и 
освободени след 24 часа, без 
да им бъдат повдигани обви-

нения.
На 7 април 2022 г. у нас 

пристигна председателят на 
европейската комисия Урсула 
фон дер Лайен, за да представи 
одобрения от комисията план 
за възстановяване и устой-

чивост на българия. планът 
беше връщан няколко пъти за 
преработване, като основните 

забележки бяха в областите на 
енергетиката и върховенство-

то на правото. той е задъл-

жително условие, за да може 
българия да получи достъп до 
6,3 млрд. евро или 12,3 млрд. 
лева по европейския механи-

зъм за възстановяване и ус-

тойчивост. След дълго заба-

вяне и връщане на документа 
от брюксел за дооформяне 
и уточняване на параметри-

те, българия най-после стана 
23-тата държава в еС, чийто 
план бе одобрен от ек.

На 4 май, след петчасови 
дебати, Народното събрание 
одобри оказването на хума-

нитарна помощ и ремонт на 
военна техника за Украйна без 
директен износ на оръжие.

и този кабинет не мина без 
кадрови промени. през февру-

ари петков поиска оставката 
на министъра на отбраната 
Стефан Янев заради негова 

публикация в социална мре-

жа, в която коментира войната 
между русия и Украйна, на-

ричайки я "военна операция". 
След близо четири часа деба-

ти на извънредно заседание 
парламентът освободи Янев и 
избра за негов наследник дра-

гомир заков.
Скандали предизвика и 

решението на мнозинството в 
Народното събрание да даде 
зелена светлина на Северна 
македония по пътя й към еС. 
изпълнителното бюро и пар-

ламентарната група на бСп 
излязоха с остра позиция по 
повод спекулациите за подкре-

пата да се даде мандат на мС 
да одобри предложението на 
Френското председателство за 
западната ни съседка. "бСп не 
подкрепи вдигането на ветото. 
Няма нито един глас "за" от 
пГ "бСп за българия". всич-

ки твърдения, че сме предали 
националния интерес, са лъжа. 
Няма да позволим на никого 
да чисти гузната си съвест за 
безпринципни договорки с 
лъжи и манипулации за бСп", 
се казваше в позицията. "ма-

кедония беше червена линия 
за нас и ние не я прекрачихме. 

позицията ни е последовател-

на и принципна", категорични 
бяха социалистите.

правителството
не успя да отстрани 

Иван Гешев

от поста главен прокурор. Ока-

за се, че на практика единстве-

ният механизъм за отстранява-

нето му е през висшия съдебен 
съвет. той пък показа, че няма 
воля за това. добрата новина е, 
че мандатът на парламентарна-

та квота в съвета изтича. про-

блемът е, че за избор на нова 
парламентарна квота са нужни 
поне 160 гласа за т.нар. консти-

туционно мнозинство. 
правителството стана пър-

вото в съвременната история на 
българия, свалено с вот на не-

доверие на тема икономическа 
и финансова политика. той, ес-

тествено, беше внесен от Герб 
и одобрен на 22 юни с гласо-

вете на дпС, "възраждане" и, 
парадоксално, на участниците 
в същото това правителство от 
итН. преди вота на недоверие 
от партията на Слави трифо-

нов изтеглиха своите министри 
от управлението. последващи-

те преговори за кабинет се про-

валиха след изтекъл запис от 
заседание на парламентарната 
група на дб.

в края на юни председа-

телят на Народното събрание 
Никола минчев от пп беше 
свален от поста. Освобождава-

нето му доведе до бурни про-

тести на привърженици пред 
сградата на парламента. пет 
дни по-късно кабинетът "пе-

тков" подаде оставка. рулетка-

та за правителство се завъртя 
отново, след като президентът 
румен радев връчи проучва-

телния мандат на пп. прего-

ворите се оказаха безплодни. 
по-късно и Герб върнаха ман-

дата. третият отиде при "бСп 
за българия" и социалистите 
го върнаха неизпълнен.

преди това, по решение 
на НС на бСп, от левицата 
предложиха да бъде обсъдена 
законодателната и управлен-

ската програма за следващите 

шест месеца като атестат за 
подкрепа. Лидерът на бСп и 
вицепремиер в оставка кор-

нелия Нинова заяви, че ако 
планът събере 121 гласа, за 
премиер ще бъде номиниран 
вицепремиерът в оставка Асен 
василев. Ако няма подкрепа в 
пленарна зала, бСп ще върне 
мандата. С гласовете на Герб, 
дпС, итН и "възраждане" 
проекторешението беше от-

хвърлено от дневния ред на 
парламента.

"положихме всички въз-

можни усилия в рамките на 
47-ия парламент да бъде със-

тавено правителство. изгот-

вихме програма, която пред-

ставихме на четирите партии 
- потенциални коалиционни 
партньори. в последния мо-

мент итН оттегли подкрепата 
си за нея. бСп взе решение да 
не посочи кандидат за преми-

ер и връщаме мандата като не-

изпълнен", заяви ден по-късно 
председателят на пГ "бСп за 
българия" Георги Свиленски 
на "дондуков" 2.

На 2 август президентът 
румен радев назначи своя

четвърти  
служебен кабинет

и 100-тно правителство на 
българия с премиер Гълъб до-

нев. Същия ден той насрочи и 
извънредни избори за 48-о На-

родно събрание.
във вота участваха 24 пар-

тии и 7 коалиции. Общо 5334 
души бяха мераклиите за на-

родни представители. След 
изборите в новия парламент 
влязоха седем формации - 
Герб, пп, дпС, "възражда-

не", "бСп за българия", дб и 
новата партия "български въз-

ход" на Стефан Янев.
партията на бойко борисов 

спечели 67 депутатски места, 
пп - 53, дпС - 36, а "възраж-

дане" - 27. "бСп за българия" 
има 25 депутати, дб заемат 
20 депутатски банки, а "бъл-

гарски възход" е с 12 народни 
представители.

и на тези избори имаше 
съмнения за манипулации и 

купуване на гласове. бяха об-

разувани 759 преписки и 72 
досъдебни производства във 
връзка с нарушения на полити-

ческите права на гражданите.   
водачите на листи на 

"бСп за българия" в мон-

тана, враца, видин, Ловеч и 
плевен - ирена Анастасова, 
Атанас зафиров, Филип по-

пов, вяра емилова и проф. 
румен Гечев, изпратиха отво-

рено писмо до служебния ми-

нистър на вътрешните работи 
иван демерджиев във връзка 
с купуването на гласове. те 
алармираха за "изключително 
притеснителни факти за бру-

тално, неприкрито и без при-

теснение изготвяне на списъ-

ци с избиратели, раздаване 
на пари и "разпределение на 
територии". Социалистите 
предупреждаваха за недопус-

тимо бездействие до момента 
при видими и публични про-

тивозаконни действия за ку-

пуване на гласоподаватели за 
дпС и Герб. резултатът от 
писмото е нулев.

изборите на 2 октомври 
държат първенството за най-
ниска избирателна активност 
от 1991 г. досега. тя е 39,40%, 
сочат официалните данни на 
Централната избирателна ко-

мисия. 2 601 696 души от има-

щите право на глас 6 602 990 
българи са отишли до урните. 
през ноември м.г. избирател-

ната активност беше 40,23 на 
сто или с 0,83% по-висока от 
последните. Гласувалите то-

гава бяха 2 669 260 от общо 6 
635 305 избиратели.

президентът румен радев 
свика на първо заседание

новоизбраното  
48-о НС

на 19 октомври 2022 г. 24 дни 
след предсрочните парламен-

тарни избори у нас той започ-

на консултациите за съставяне 
на правителство. държавният 
глава предупреди, че предвид 
сложната политическа обста-

новка няма да бърза с връч-

ването на мандата, защото 
парламентът има да свърши 
доста работа. разговорите с 
партиите приключиха на 28 
ноември, като последна беше 
партията на Стефан Янев 
"български възход".

рулетката за кабинет се 
завъртя на 5 декември, кога-

то президентът румен радев 
връчи първия мандат на Герб. 
той беше получен от проф. 
Николай Габровски. Седмица 
след това депутатите отхвър-

лиха номинацията на неврохи-

рурга със 125 гласа "против" 
(113 гласа "за"). 

коледните и новогодиш-

ните празници прекъсват 
ритуалите с връчването на 
мандата. Очаква се второто 
завъртане на колелото, което 
да даде шанс на "продължа-

ваме промяната" да формира 
кабинет, да е в началото на 
2023 г. засега бившите упра-

вляващи извадиха от ръкава 
си само един жокер с номина-

цията на акад. Николай ден-

ков за премиер.

Политическите турбуленции през 2022 година

За по-малко от три месеца живот 48-ото Народно събрание  
се раздираше от скандали, разправии и спорове

БСП изпълнява обещанията си, дадени по време на предизборната кампания
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предизвикателствата пред 
ръководството на Столичната 
община през отиващата си го-

дина се въртяха основно около 
осигуряване на най-належащите 
нужди на столичани в кризисен 
период -  топлина, водоснабдя-

ване, мобилност и чистота.
ако започнем хронологично 

отзад напред, можем да отбеле-

жим, че с най-малко общест-

вено внимание и без скандали 
премина преподписването на 
договора с концесионера "Со-

фийска вода".
дружеството бе създаде-

но през октомври 2000 г., за да 
управлява водоснабдяването и 
канализацията на София за 25 
години напред. Чрез него Сто-

личната община преотстъпи 
експлоатацията и поддръжка-

та на вик системата, но оста-

на акционер с около 23 на сто. 
останалата част е на френската 
компания "веолия". "Софийска 
вода" обаче не е собственик, а 
само концесионер на вик акти-

вите, които са публична общин-

ска собственост. през годините 
се изговори много за стопанис-

ването, за загубите по тръбите, 
за качеството на ресурса, инвес-

тициите и бъдещето на сектора.
през цялото време общин-

ските съветници от БСп под-

държаха тезата, че комуналните 
услуги трябва да се управляват 
от самата община. Затова и со-

циалистите отказаха да подкре-

пят тихомълком прокараното 
от ГерБ решение концесията да 
се удължи с още 8 години. ис-

тината е, че ръководството на 
кметството показа категорична 

липса на готовност да реши въ-

проса и предпочете отлагането 
му във времето. 

Борба с времето води и все 
още общинската "топлофика-

ция". дълговете й вече не се 
измерват в милиони, а надми-

наха милиард. до края на отоп-

лителния сезон задълженията 
към "Булгаргаз" ще достигнат 
750 млн. лева, а към Българския 
енергиен холдинг - над 800 млн. 
лева. На този фон

бягството остава 
най-предпочитаното 

средство

на Столичната община - нейна 
запазена мярка. Затова от месе-

ци се търси външен инвеститор, 
който да поеме грижата и да 

отърве кметството от още едно 
негово задължение.

в тази драматична ситуа-

ция социалистите застанаха зад 
идеята "топлофикация-София" 
да стане държавно дружество, 
което да създаде възможност 
за финансирането му по плана 
за възстановяване и устойчи-

вост. от "московска" 33 обаче 
предпочитат да се хвалят, че 
дългът е намален с 400 млн. 
лева, а чакането на спасителя 
продължава. 

Градският транспорт също 
остана гореща точка през изти-

чащата година. там финансо-

вата дупка е също толкова дъл-

бока, но поне никой не говори 
за концесия, наем или външен 
инвеститор. дори частните 

оператори се разбягаха, за да 
се спасят от затъващия сектор. 
опитите за спасяването му вър-

вят по две линии - чрез заеми, 
отпускани от самата община, и 
чрез така наречената нова та-

рифна политика, която бе ши-

роко прокламирана от години и 
вече уж е в сила. 

последният кредит, който 
бе даден на авто- и електро-

транспорта, бе от над 27 млн. 
лева с цел да покрие просроче-

ните задължения за ток, дизел, 
гуми, резервни части, ремонти, 
застраховки, лизинги и какво 
ли още не. Заради проблеми с 
изплащането на лизинга за де-

сетки нови автобуси дори се 
наложи залагането на една тре-

та от целия автобусен парк на 
кметството. 

другата политика по уве-

личаване на потока на средства 
към обществения транспорт е 
фактическото

вдигане на цените на 
абонаментните карти

много от съществуващите 
евтини варианти се премахват 
от 1 януари, а пътниците ще 
трябва да си купуват от по-
скъпите. изчезва едномесеч-

ната линия за метро за 35 лева, 
за сметка на това се предлага 
карта за всички линии, но на 
цена от 50 лева. така хората 
ще бъдат принудени да плащат 
за нещо, което не ползват, но 
доходите на общината ще се 
увеличат. 

За другия важен сектор под 
шапката на общината - чисто-

тата, годината премина без се-

риозни сътресения. След като 
голямото раздаване  на 435 млн. 
лв. за събиране на боклука на 
София приключи през 2020 г., 
сега едни 144 млн. лева се ока-

заха нищожни и бяха харизани 
без много шум на познатите 
играчи на пазара. Столичани 
разбират за това как вървят от-

ношенията между общината 
и фирмите по гледките около 
контейнерите за смет. 

Столичната община парафи-

ра през годината и запазените 

си марки "ремонт на ремонта" 
и "забавяне на ремонта". кмет-

ството пипна там, където май не 
трябваше да пипа - емблематич-

ните жълти павета. Уж за добро, 
а пак се стигна до провал, обиди, 
обвинения, заплахи, глоби. едно 
на пръв поглед просто прена-

реждане на уникалните блокчета 
за сетен път показа, че работите 
у нас куцат сериозно кадрово, 
както на високо, така и на ниско 
равнище. 

положените наново
павета набързо  
се разместиха

а отговорът на общината бе тра-

диционен - глоба. 100 000 лв. 
би трябвало да е санкциониран 
изпълнителят, след като стана 
ясно и че работник чупи паве, 
за да му "пасне". Най-лошото 
е, че следващ поред е знаковият 
площад "александър Невски", 
на който също му предстои пре-

нареждане... какво ли ще стане 
с него?

друг дълго подготвян ремонт 
в София, засягащ много граж-

дани и всмукващ доста пари, 
не успя да се намести в предва-

рителния график. реконструк-

цията на трамвайното трасе на 
петицата се забави с половин 
година и зарадва изпълнителя 
си с поредната глоба - този път 
от 900 000 лева. първата част 
от проекта - до жк "Бъкстон", 
бе пусната преди дни. Наред е 
втората, която ще достигне до 
жк "овча купел", с обещанието, 
че ще е готова до пролетта. коя 
пролет? Ще видим...

политически залитания 
също не липсваха през годи-

ната, като предизвикаха не-

нужни спорове сред партиите в 
Столичния общински съвет. в 
опит да демонстрират солидар-

ност управляващите решиха 
да кръщават градинки и пло-

щадчета с имената "Героите на 
Украйна" и "Борис Немцов", а 
по-късно сложиха украинското 
знаме на фасадата на сграда-

та на "московска" 33. така за 
пореден път ръководството на 
общината се пусна по спирала-

та на популизма и предизвика 
само излишни скандали. 

Бурни и динамични месеци 
очакват София до местните из-
бори в края на следващата годи-

на. Най-хубавото в тях е, че ще 
са окончателни и няма да бъдат 
последвани от предсрочни.

София 2022 - между  
фалита и скандалите 
Бурниидинамичнимесециочакватстоличанидоместнитеизбори

  �
Деси ВЕЛЕВА София влезе в предизборна година и това пролича през 

изминаващата. Столичното ръководство от ГЕРБ зало-

жи на редица пиар акции като встъпление към наближа-

ващия местен вот. Друго обстоятелство, потвърждава-

що предстоящите политически емоции, е запазването на 
кадровата стабилност на “Московска” 33. През цялата 
година в кметството не се регистрира нито една важна 
оставка, не се наложи нито едно отстраняване на лице 
с ръководна позиция, след като преди това премина че-

връст управленски кадрил сред групата на заместниците 
на кмета Йорданка Фандъкова. Едва дни преди края на 
2022 г. изненадващо се оттегли зам.-кметът по транс-

порта Кристиан Кръстев, по лични причини. Впрочем, 
Фандъкова също запази поста си, въпреки че искания за 
оставката й не липсваха. 

СнимкаБТа

СнимкамихаелакаТеринСка
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измина още една спортна 
година, изпълнена с радост 
и сълзи. през 2022-ра имаше 
Зимна олимпиада и дежур-
ните световни и европейски 
първенства. в тях стана ясно, 
че сме на кривия път за игри-
те в париж през 2024 г., които 
чукат на вратата.

Зимната олимпиада

в пекин България остана 
без медал. На ХХIV игри стра-
ната ни се включи с 16 състе-
затели в седем спорта. Най-
успешно се представи Алберт 
попов, който зае 9-о място в 
слалома и 17-о в гигантския 
слалом. представянето му е 
историческо, защото послед-
ният наш скиор, влязъл в топ 
10 на олимпиада, беше леген-
дата петър попангелов (6-и в 
слалома в Сараево 1984). А в 
последния старт за миналия 
сезон в Световната купа попов 
записа най-доброто класиране 
в кариерата си, като завърши 
4-ти в куршевел.

в китайската столица, ко-
ято влезе в историята като 
първия град, приел и Зимни, 
и Летни игри, сноубордистът 
Радослав Янков се нареди 
15-и в паралелния гигантски 
слалом. това е най-доброто 
представяне на най-големия 
форум за носителя на Светов-
ната купа за 2016 г.

в биатлона лидерът на на-
ционалния отбор владимир 
илиев финишира 25-и в пре-
следването на 12,5 км. вете-
ранът постави нов рекорд за 
български състезател в дис-
циплината на олимпиада.

Гришо и тенисът 

Григор димитров имаше 
колеблив сезон, след като не 
успя да се утвърди в топ 20. 
За първи път от 2013-а хаско-
влията не можа да преодолее 
III кръг на нито един от тур-
нирите от "Големия шлем". 
Гришо записа 26 победи в 
48 мача през кампанията си, 
като във виена сложи край 
на негативна поредица от пет 
месеца без последователни 
спечелени двубои в един тур-
нир. Най-добрият ни тенисист 
достигна три 1/2-финала през 
сезона в три от четирите ка-
тегории на АтР - в мелбърн, 
в монте карло и във виена. 
признание за постоянство-
то му е фактът, че за десета 
поредна година димитров 
завършва сезона в топ 30 на 

ранглистата - този път е 28-и 
с 1460 т. от активните тени-
систи в тази класация попадат 
още само Рафаел Надал и Но-
вак джокович.

от другите ни тенисисти 
голям прогрес направи Ад-
риан Андреев, който вече е 
втора ракета на България - 
№189 с 296 т. трети е мико 
кузманов, който е 196-и с 282 
т. така България за първи път 
има трима тенисисти в топ 
200 в света.

при жените вики томова 
влезе в топ 100 и ще зимува 
90-а, а Цветана пиронкова 
окончателно приключи със 
спорта, след като стана майка 
за втори път. На 13 юли плов-
дивчанката роди второ момче 
- виктор. Цвети и бившият 
футболист михаил мирчев 

имат още един син - Алексан-
дър, който се роди на 27 март 
2018 г.

Исторически успехи  
за щангите

На подиума тежкоатлети-
те ни триумфираха с отбор-
ната титла на европейското 
в тирана. в албанската сто-
лица еврошампиони стана-
ха Ангел Русев (55 кг), иван 
димов (61), валентин Генчев 
(67), дейвид Фишеров (102) и 
Христо Христов (109). карлос 
Насар (81) остана със сребро, 
а Габриел маринов (61) и Бо-
жидар Андреев (81) се окичи-
ха с бронз. в Албания спече-
лихме общо 23 медала (от тях 
13 златни!). Нещо, което не 
се беше случвало от 1987 г. в 
"епохата иван Абаджиев").

На Световното в Богота 
беше тежко. Андреев, минал 
вече на 73 кг, взе сребро в из-
хвърлянето и остана четвърти 
в двубоя. 18-годишният На-
сар отиде като суперфаворит 
за титлата, но хвана нула в 
изхвърлянето. той се отсрами 
в тласкането, където поста-
ви световен рекорд за мъже, 
младежи и юноши от 220 кг.

в един от най-успешни-
те ни спортове обаче про-
дължават съдебните битки. 
президентът Неделчо колев 

блокира вписването на избра-
ния през май 2021 г. за пред-
седател Ареф маджид. На 
този етап още не е ясно кога 
ще приключи тази сага, която 
дърпа щангите надолу.

Годината на 
Александър Везенков

Безспорно Александър ве-
зенков изпрати най-силния си 
сезон. Българският баскетбо-
лист помогна на олимпиакос 
да стане шампион в Гърция. 
в евролигата тимът от пирея 
участва във финалната чет-
ворка благодарение на Саша. 
той попадна в идеалната пе-
тица на редовния сезон, беше 
избран и за най-прогресиращ 
баскетболист в турнира. С 
националния отбор везенков 
участва на европейското, 

където победихме домакина 
Грузия, но "лъвовете" не ус-
пяха да прескочат групата и 
завършиха 20-и от 24 тима. 
везенков стана трети при ре-
ализаторите. Заради всички 
постижения баскетболистът 
заслужи "Спортен икар" за 
2022 г.

Отбор на годината

Никой не е очаквал, че 
това няма да е национални-
ят ансамбъл по художест-
вена гимнастика. Напълно 
обновеният състав - Женина 
трашлиева, Рейчъл Стоянов, 
София иванова, маргарита 
василева, камелия петрова 
и Радина томова - стана све-
товен шампион в многобоя 
на първенството в София. 
На съчетанието с три ленти 
и две топки българките също 
грабнаха златото. така те за-
служиха олимпийска квота 
за париж 2024. виза грабна 
и 17-годишната дебютантка 
Стилияна Николова, която се 
окичи с бронз в многобоя в 
индивидуалната надпревара. 
тя спря 21-годишната пауза 
на България за отличие в ин-
дивидуалния многобой. За по-
следно Симона пейчева спе-
чели сребро в мадрид 2001 г. 
в София заради вирусна ин-
фекция в последния момент 

отпадна топ гимнастичката ни 
Боряна калейн, с която също 
бяха свързани надеждите ни 
за медал в многобоя.

Севда Асенова по 
стъпките на Стойка 

Кръстева

в бокса отново блестяха 
жените. и по-скоро старата 
генерация. Севда Асенова (48 
кг) спечели злато от европей-
ското в Будва, достигна и до 
бронз на Световното в ис-
танбул. 37-годишната софи-
янка се цели в олимпиадата 
в париж 2024, месеци преди 
да навърши 40 г. Асенова 
върви по стъпките на Стой-
ка кръстева, която се беше 
отказала, но отново сложи 
ръкавиците и в токио стана 
олимпийска шампионка на 
35 г. от младата генерация се 
откроява венелина поптоле-
ва (52), която заслужи еврос-
ребро. Със същото отличие в 
Будва се поздрави и Светлана 
каменова (57), а Станимира 
петрова (54) взе бронз.

"изключително доволен 
съм от представянето на на-
шите момичета. те изпращат 
една от най-успешните го-
дини в историята на женския 
ни бокс", коментира главният 
треньор на националния ни 
отбор за жени Ангел Ангелов.
Кирил Милов ще гони 

злато и в Париж

той безспорно е най-до-
брият ни борец сред "класи-
ците". дупничанинът спечели 
сребърен медал от Световното 
в Белград при 97-килограмо-
вите, а на европейското в Бу-
дапеща триумфира с титлата. 
милов остана в подножието 
на световния връх, след като 
отстъпи на суперфаворита Ар-
тур Алексанян (Арм). Четири 
дни преди финалната схватка 
милов бе загубил баща си, но 
надмогна скръбта и стигна до 
битката за титлата. "Усещах 
през цялото време присъст-
вието му. искам да покажа, 
че българите можем много", 
каза милов след финала.

в Белград сребро заслужи 

и еди Назарян (60). На сина 
на великия Армен Назарян се 
разчита много.

Не мина и без скандал при 
жените. Федерацията прецака 
Биляна дудова (62) за сметка 
на тайбе Юсеин за европей-
ското в Будапеща. там брон-
зовата медалистка от токио 
стана шампионка. "Благодаря, 
че ме "направиха на маймуна" 
с поредния цирк. Благодаря на 
федерацията, че се сетиха за 
мен в събота следобед, за да ме 
уведомят, че в неделя в Благо-
евград ще бъде поредното пре-
борване", каза тогава дудова. 
Заради скандала от централата 
си тръгна почетният президент 
валентин Йорданов.

След това за Световното 
имаше преборвания, които 
дудова спечели, но после вра-
чанката се провали в Белград. 
А тайбе не пожела да се бори 
в неолимпийска категория. 
въобще спортът ни 

не мина без скандали

в плуването Антъни ива-
нов съди Бок, който му нало-
жи наказание за 2 години за-
ради три пропуснати допинг 
проверки. плувецът сам си 
е виновен и кАС ще го по-
твърди. той все пак участва 
на Световното в мелбърн, къ-
дето с щафетата на 4 по 200 
м свободен стил записа исто-
рическо постижение (заедно с 
петър мицин, калоян Брата-
нов и Йордан Янчев). кварте-
тът ни за първи път влезе във 
финал на 16-ия плувен шам-
пионат на планетата в малък 
басейн и завърши осми.

всичко се случва в най-
важната година преди олим-
пиадата. догодина са основ-
ните състезания, в които ще 
се разпределят олимпийските 
квоти. в нея трябва да се на-
прави добра подготовка, за 
да имат спортистите ни до-
бри резултати в париж. За 
тази цел трябват качествени 
специалисти и ръководители. 
Става въпрос и за капацитет. 
А спортът прави най-голяма-
та реклама на България пред 
света.

СнимкаБФВТ
Щангистът Карлос Насар постави световен рекорд  
в изтласкването от 220 кг на шампионата в Богота

Спортната 2022-ра
Българияизпращапротиворечивагодина

  �
Марин МИЛАШКИ

СнимкаБТа
Грациите от ансамбъла се радват  
със златните медали от Световното в София
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София грейна за празници-

те със светлини, базари, ледени 
пързалки, фестивали. може 

и да е далеч от виена и други 
европейски градове с дългого-

дишни традиции в празнува-

нето на открито, но и в нашата 
столица могат да се намерят 
местенца с истинско коледно 
настроение и много емоции.

духът на столичани се пов-

дигна с новооткритите коледни 
базари, които се превърнаха в 
празнични центрове за срещи 
с димящи чаши греяно вино и 
ароматни сладки. традицион-

ният Немски коледен базар за 
поредна година зарадва столи-

чани в самия център на града, 
а конкуренция за първи път му 

правят още десетина базара, ор-

ганизирани от различни общин-

ски дружества из цяла София. 
За първи път в столицата има 

толкова много пространства в 
центъра, кварталите и паркове, 
които да зареждат предколедно 
с емоции, да дават възможност за 
празничен пазар или за дегуста-

ция на празнични специалитети. 
Нашите коледни базари са 

своеобразна смесица от евро-

пейските с роден привкус. На 
тях кротко си другаруват в съ-

седство щандове, предлагащи 
гозби от свински уши за 12 лева, 
и такива, продаващи кезе кна-

кер за 6 лева - с други думи, на-

денички. Никакво противоборс-

тво не будят Грилбратвурст за 9 
лева и агнешката главичка за 16 
лева. На базарите лютите чушки 
и маринованият телешки език 
могат да се смесят с мюнхенски 
наденички и винервурст. интер-

националната бърканица не е от 
значение, главното е на всички 
да им е вкусно и весело. 

Още на 9 декември бе открит 
коледният базар в парк “въз-
раждане”, който ще остане до 
28 декември. Гостите са привле-

чени от красиво декорирани ко-

ледни щандове със сладки изку-

шения, греяно вино и подаръци, 
правени на ръка. посетителите 
имат възможност да разгледат и 
атрактивен макет, пресъздаващ 
сцена от рождество Христово. 
в него са включени ръчно из-
работени от вълна реалистични 
фигури на исус, Йосиф и ма-

рия. дядо коледа чака малки и 
големи в специален фотокът, за 
да се снима с тях за спомен. Съ-

битието е допълнено от развле-

кателната програма с тематични 
изпълнения на сцена.

до средата на януари ще 

Коледните 
светлини 
на града
ТазигодинавСофиянастроение
итоплинасъздаватмножество
празничнибазари

продължи да работи коледни-

ят базар на Ндк, зад вход А6 
до парка. той е част от “Sofia 
Christmas Fest”, който ще остане 
там до 25 декември. Организи-

ра се от “пазари възраждане” 
заедно с фирмата “Би ес джи 
медиа”. в рамките на феста е 
включена разнообразна програ-

ма с кинопрожекции, концерти, 
забавления за деца.

другата атрактивна локация 
е емблематичният площад “Сла-

вейков”, на който още на 4 де-

кември бе открит коледен парк. 
той е организиран съвместно от 
“пазари Запад” и “момичетата 
от града”, които правят и извест-

ния “миш-маш фест”. Щандо-

вете ще работят до Нова година.
За първи път на знаковата 

централна улица “Съборна” 
също е пълно с усмивки и въл-

нения. до 8 януари там работи 
базар “подари топла коледа 
и усмивка на човек в нужда” с 
благотворителна цел за хора в 
неравностойно положение.

Базарът на римската стена от-

вори на 17 декември, като негов 
организатор е “пазари изток”. 
той е своеобразен фермерски 
пазар за българска храна и про-

дукция, представена от произво-

дителите им. в допълнение има 
арт зона, работилници за ръчно 
изработени коледни украси и ку-

линарен кът. 

С три коледни базара тази го-

дина се представи и общинското 
дружество “пазари Север” -  в 
Северен парк, в Нови искър и 
при парк “Герена”. 

На 1 декември в княжеската 
градина бе поставено началото 
на истински Леден парк, изгра-

ден по модел на пързалката пред 
общината във виена. Ледената 
площ е 3600 кв. м, като атрак-

ционът включва и 500 м ледени 
алеи със светещи рамки.

От 1 януари до края на зимата 
децата и учениците от София ще 
могат да се пързалят безплатно в 
Ледения парк. От 9 до 11 ч. най-
малките любители на кънките 
ще могат да разчитат на помощ 
от инструктори. На 2 декември 
отвори врати и ледена пързалка 
в “Зона Б-5”. 

Забавления за възрастни и 
деца има достатъчно в София, 
остава да се надяваме и на сняг 
на парцали за още по-добро на-

строение.

СнимкифейСбук
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“колекцията” е насловът на 21-вата годишна из-
ложба живопис “Формат 30/30” - 2022/2023, подреде-
на до 29 януари в галерия “астри” в София, ул. “Цар 
Самуил” 34. 

произведения на 140 автори е събрала в нея 
галеристката и кураторка на експозицията ви-
хра пешева. в нейното сърдечно обръщение 
към авторите, ценителите, колекционерите, 
медиите и всички посетители през годините е 
обяснението за жизнеността на тази изложба, 

която влиза в третото си десетилетие със све-
жи и разнообразни творби, обрисуващи живо-
та и действителността в различните им аспекти. 

“Благодаря на художниците, които в дългата 
история на “Формат 30/30”, със своето знаково 
артистично присъствие, дават мощ, сила и ус-
тойчивост на настоящето!

Благодаря на художниците, с които заедно из-
раствахме и събирахме минало.

И на младите, които с цялата си неистова същ-
ност загатват за бъдещето.

Благодаря на ценителите, колекционерите, меце-
натите! Размяната на стойности е живителна за 
всички ни.

Благодаря и на всички посетители на изложба-
та, които години наред с дух, култура и познания са 
били за мен още един източник на вдъхновение и пре-
дизвикателство!

Благодаря на медиите, които непрестанно под-
крепят красивото!

С признателност към всички вас: Вихра.”

в навечерието на най-големия 
християнски празник столичната га-
лерия “Нюанс” (ул. “иван денкоглу” 
42) представя изложбата “икони” на 
лили владимирова и емил Чушев до 
8 януари 2023 г. едва за втори път ще 
имаме възможност да видим непоказ-
вани досега произведения, рисувани 
в последните две години от двамата 
иконописци, уточняват галеристите.

в изложбата ще открием познати 
библейски сцени, при направата на 
които са спазени стриктно традици-
ята и канонът. въпреки това лили и 
емил се страят да представят своя съ-
временен прочит в иконописта - един 
леко позабравен в наши дни жанр от 
живописта. придържайки се стриктно 
към старата технология, те грижовно 

подготвят подходящи дъски, полагат 
ленени платна, грундират, шлайфат 
и чак тогава рисуват първо с молив, 
после гравират рисунката. След това 
полагат 8 слоя полимент на места-
та, където иконата ще се позлатява 
с 22-каратовото злато. впоследствие 
златното покритие се полира с ахат, 
изолира се с лак и тогава те рисуват 
образите с яйчна темпера. Накрая по-
лагат няколко вида лак, които съхра-
няват изображенията и позлатата за 
столетия напред.

лили владимирова споделя, че 
най-голямо вдъхновение за своите 
икони намира сред тишината и зеле-
нината на ателието в полите на ви-
тоша, което делят с емил Чушев. За 
него, от друга страна, вдъхновението 

идва най-лесно край морето с морския 
бриз, лятно време на караваната му.

лили владимирова работи ос-

новно по възрожденски образци. 
Сюжетите често са многофигурни и 
сложни, но дори и при изображения-
та на един светец образът е с богата, 
прецизна орнаментация, изискваща 
специален усет към детайла. иконите 
й са жизнени и празнични. Четейки 
житията на светците, които изобра-
зява, тя съумява да предаде на всяко 
изражение определен дух и задълбо-
ченост.

емил Чушев работи предимно по 
византийски образци - традиция, не-
изменно свързана с българската исто-
рия. тяхната иконография е по-лека 
и по-семпла. Неговите изображения 
са тихи и смирени. Никога не започва 
икона случайно, решението за всеки 
негов сюжет е провокирано от случ-
ка, сън или мисъл.
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Икони на Лили Владимирова и 
Емил Чушев в галерия „Нюанс”
Известнитеиконописципредставят
произведения,коитосасътворили
презпоследнитедвегодини

Живопис

КолеКцията

Изложбата „Формат 30/30” влиза в третото си десетилетие

Съвременните визуални приказки  
на Галя Чунтова показва „Възраждане”

“Официално посрещане”

“Вино от грозде”“Ирония”

пловдивската галерия “въз- 
раждане” изпраща 2022 г. и 
посреща Новата година с ко-
ледната изложба живопис “в 
търсене на равноденствие” на 
Галя Чунтова. творбите може 
да се разгледат на живо в арт 
салона, също така на сайта и на 
фейсбук страницата на галери-
ята до 5 януари 2023 г., научи 
дУма от галеристката краси 
алексиева.

“С новата си изложба ав-
торката ни представя поредна-
та серия живописни кадри от 
необикновения си творчески 
филм. като художник Галя 
Чунтова е толкова многолика и 
разностранна, че е почти невъз-
можно да бъде категоризирана. 
тя преплита фигуратив със 
сюрреалистични теми и попарт 

образност, за да създаде интри-
гуващи и запомнящи се твор-
би. Цветовата й палитра е ярка 
и колоритна, напомняща на 
латиноамериканските худож-
ници. картините на Галя са съ-
временни визуални приказки, 

но тя не е конвенционалният 
разказвач. рисува преживени, 
измислени или сънувани исто-
рии, които противоречат на ло-
гиката, но носят емоционалния 
и смислов заряд на радостта 
и обичта. Художничката съ-

творява пъстър ирационален 
свят, неизменна част от който 
са крехките хартиени лодки. 
Скритите послания са там, за 
да ги разкрие всеки сам. 

поверията гласят, че на 
равноденствие и по коледа се 
случват чудеса”, пише Надеж-
да Цветкова.

Галина Чунтова е родена 
през 1965 г. в София. през 1984 
г. завършва ССХУ по прилож-
ни изкуства “Свети лука” в 
столицата, а през 1989 г. - На-

ционалната художествена ака-
демия “Николай павлович” 
като магистър по изкуствата. 
Занимава се с рисуване и де-
корация от 1984 г. От пролетта 
на 2001-2011 г. работи като съ-
трудник на списание за инте-
риор и дизайн “идеален дом” 
и като декоратор към списание 
“декор” - издание на “идеален 
дом”. има осъществени десет 
самостоятелни изложби и мно-
жество участия в общи експо-
зиции.
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"новогодишен оперетен 
бал при принц орловски" - 
най-доброто от световната 
оперетна класика в концерт-
спектакъл на звездите от тру-
пата на музикалния театър, 
поднесен на сцената на зала 
1 на ндк, може да се види на 
28 декември от 19 ч., научи 
дУмА от нмт "Стефан ма-
кедонски". 

в навечерието на новата 
2023 г. имаме възможност да 
станем свидетели на любовни 
признания, непреходен ху-
мор и красиви костюми, ко-
ито съществуват в тази ком-

пилация само и единствено в 
света на оперетната магия.

вече над 100 години от 
началото на оперетата в Бъл-
гария този жанр носи весели-
ето, щастието и хармонията. 

тазгодишният "новогоди-
шен оперетен бал", превърнал 
се в традиция за единствения 
музикален театър в страната 
ни, ще бъде още по-завладя-
ващ и бляскав, съобщават от 
оперетата. 

Събитието обещава да 
бъде най-празничното за го-
дината в духа на класически-
те виенски балове - с музика-

та на великите композитори 
калман, лехар, Щраус, Гуно, 
росини, Шостакович.

този празничен концерт 
ще ни посрещне с най-кра-

сивите арии, дуети и ансам-
бли, най-шеметните танци, 
най-блестящите костюми и 
декори, ще ни плени с непод-
правен чар и виталност, кои-

то може да носи само опере-
тата.

диригент на концерта-
спектакъл е Юли дамянов, 
режисьор - Александър му-
тафчийски, хореографи - Йо-
анна Стоянова и татяна янева, 
хормайстор - людмил Горчев. 
Сценичен дизайн и координа-
тор на проекта - Пеньо Пи-
розов, костюмите са дело на 
Цветанка Петкова-Стойнова 
и яна дворецка, концертмай-
стор е мария кирова.

Грандиозният спектакъл 
е създаден с много любов и 
вдъхновение от звездните ар-
тисти, оркестър, хор и балет 
на националния музикален 
театър, споделят от трупата.

Австрийският ди-
ригент Франц велзер-
мьост ще застане за тре-
ти път след 2011 и 2013 г. 
на диригентския пулт за 
новогодишния концерт 
в Златната зала на ви-
енския музикферайн на 
1 януари 2023 г., научи 
дУмА от ойроком-Пр 
София. маестро мьост 
дебютира като диригент 
пред виенската филхар-
мония през 1998 г. и така 
полага началото на блес-
тящо артистично парт-
ньорство.

музикалното съби-
тие през първия ден от 
новата година е концер-
тът на виенската фил-
хармония. По традиция 
концертът представя 
вечната музика на ком-
позиторите от династи-
ята Щраус. Програмата 
тази година ще включва 
творби от Йохан, Йозеф 
и едуард Щраус, карл 
михаел Цирер, Йозеф 
Хелмесбергер и Франц 
фон Супе. 14 от общо 
15 произведения в про-
грамата на 1 януари ще 

прозвучат за първи път 
на новогодишен кон-
церт във виена.

както всяка година, 
концертът ще завърши с 
три последователни биса 
- с бърза полка, с валса 
"на хубавия син дунав" 
и с "радецки марш", при 
който публиката пляска в 
такт. той ще бъде излъч-
ван от австрийската теле-
визия ORF и ще се преда-

ва пряко от 70 телевизии 
и над 300 радиостанции 
на пет континента.

Хорът на виенските 
момичета, които са част 
от световноизвестния 
Хор на виенските мом-
чета, ще пее за първи път 
заедно с момчетата на 
новогодишния концерт 
на виенската филхармо-
ния на 1 януари 2023 г. 
Юбилейната 525-а година 
от основаването на Хора 
на виенските момчета 
ще започне със световна 
премиера - двата съста-
ва ще изпълнят заедно с 
виенската филхармония 
и маестро Франц велзер-
мьост "Френска полка" 
на Йозеф Щраус.

Хорът на виенски-
те момичета е създаден 
през 2004 г. към Хора 
на виенските момчета. в 
момента в него участват 
25 момичета на възраст 
от 9 до 15 години. те 
се изявяват основно във 
виена. Учат в различни 
училища и репетират два 
пъти седмично в кампу-
са на хора.

новогодишният музикален фести-
вал в ндк, който започна на 14 де-
кември, традиционно ще завърши с 
Празничен новогодишен концерт на 
1 януари 2023 г., наречен "музика-
лен фойерверк". в първия ден от но-
вата година ще чуем изпълненията на 
Фестивалния симфоничен оркестър с 
диригент емил табаков и солистите 
Светлана иванова - сопран, и Георги 
Султанов - тенор, от Пловдивската 
опера, както и на талантливата млада 
цигуларка диана Чаушева. 

маестро емил табаков, който 
участва в новогодишния музикален 
фестивал от 90-те години на ХХ век, 
сподели, че тази година той и Фести-
валният оркестър се връщат към по-
класическия вид на новогодишния 
концерт. включваме малко повече 
музика от известните композитори за 
подобни концерти като Супе, офен-
бах, Щраус. но решихме, че е добре 
да представим и едни от най-интерес-
ните произведения, звучали на фести-
вала от 1986 г. до днес - на росини, 
лехар, делиб, Понкиели и др., добави 

диригентът.
Публиката на новогодишния му-

зикален фестивал ще може да види 
и две кинопрожекции в зала 11/кино 
"люмиер" под рубриката "Opera in 
Cinema". на 28 декември от 18 ч. ще 
бъде излъчена операта "Силата на 
съдбата" от джузепе верди (запис от 
юли 2014 г.) в изпълнение на оркестър 
и хор на Баварската държавна опера в 
мюнхен под диригентството на Ашер 
Фиш и режисурата на мартин кушей. 
в ролите ще видим Йонас кауфман, 
Аня Хартерос, людовик тезие, вита-
лий ковальов, надя кръстева, ренато 
джиролами.

Следващата вечер от 19 ч. започва 
прожекцията на оперната гала "трите 
звезди в Берлин" (концертен запис от 
театър валдбюне в Берлин, 2011 г.) с 
участието на Анна нетребко, Йонас 
кауфман и ервин Шрот, Пражката 
филхармония и нов камерен хор Пот-
сдам под диригентството на марко 
Армилиато. в програмата - произве-
дения на моцарт, Пучини, Понкиели, 
масне, верди.

На бал! Всички на бал!
Най-добротоотсветовната
оперетнакласикащепредстави
трупатанаНационалниямузикален
театървзала1наНДК

СНимКаНациоНалеНмузиКалеНтеатър
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Франц Велзер-Мьост ще 
дирижира Новогодишния концерт 
на Виенската филхармония

Франц Велзер-Мьост
СНимКа©JuliaWesely

СНимКа©lukasBeckСНимКаНДК

Светлана Иванова,  
Георги Султанов и Диана Чаушева 
са солисти в „Музикален 
фойерверк” на 1 януари 2023 г.
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“Чичо коледа” на режи-

сьора ивайло пенчев отново 
ще се завърти по екраните в 
страната, поради заявен инте-

рес от публиката. това е пре-

цедент за български филм, с 

който авторите се надяват да 
зарадват повече киномани и 
любители на хубавите исто-

рии, научи дума от екипа. 
“много зрители не успяха 

да гледат филма заради по-

строгите мерки, свързани с 
кОвид-19 миналата година. 
постоянно получваме запит-

вания в социалните мрежи 
от хора, желаещи да гледат 
“Чичо коледа”, затова реши-

хме да направим повторни 
прожекции за празниците”, 
казва режисьорът ивайло 
пенчев.

“Чичо коледа” спече-

ли сърцата на публиката и 
критиката още с първите 
прожекции на големия ек-

ран. Филмът е носител на 
Наградата на публиката на 
фестивала “Златна роза” и 
Наградата на град варна на 
“любовта е лудост”.

На Филип аврамов и 
малин кръстев партнират 

големи имена от българско-

то кино и театралната сцена 
- васил Банов, Свежен мла-

денов, Симона Халачева, 
милена аврамова, Стефан 
денолюбов, София Бобчева, 
меглена караламбова, кито-

дар тодоров, със специално-

то участие на аня пенчева. 
С главна роля е и малкият 
ален ангелов, който уверено 
върви по стъпките на баща 
си - актьора деян ангелов, и 
вече има три пълнометражни 
филма зад гърба си. 

Филмът е по сценарий 
на Божан петров, ивай-

ло пенчев и весел Цанков. 
този тандем познаваме от 
предишните филми на ре-

жисьора ивайло пенчев - 
“летовници”, и “като за по-

следно...”. лентата тръгва в 
салоните на кино “арена” в 
София, варна и пловдив от 
23 декември.

концертът “Бяла 
коледа” с Биг бенда на 
БНр, милица Гладниш-

ка и павел терзийски е 
на 23 декември от 20 ч. в 
“София лайв клуб”.

едни от най-магич-

ните коледни песни, джаз 
стандарти и евъргрийни 
ще звучат в петък вечер, 
а Биг бендът на БНр, ди-

ригентът антони дончев 
и впечатляващите изпъл-

нители милица Гладни-

шка и павел терзийски 

обещават много усмивки, качест-

вена музика, незабравими емоции 
и вълнуващо коледно настроение. 
За първи път като дует на сцената 
милица Гладнишка и павел тер-

зийски ще изпълнят заедно класи-

ките “Silver Bells”, “Frosty The Snow 
Man”, “Have Yourself A Merry Little 
Christmas”, “Let it Snow”.

Срещата на публиката в края 
на всяка календарна година с оби-

чани български певци и инстру-

менталисти е традиционен коледен 
подарък, който Биг бендът на БНр 
подарява на своите почитатели.

„Коледна магия”  
в галерия„Стойчев”

Ямболската галерия 
“Стойчев” представя худо-
жествена изложба, посвете-
на на Светите християнски празници, 
съпътстващи Рождество Христово. В 
нея са включени около 120 произведения 
на повече от 37 майстори в областта 
на живописта, графикaта, малката 
пластика и икони. Галерията поддържа 
традицията да представя и нови автори 
в навечерието на Коледните и Нового-
дишните празници, да бъде територия 
за обединяване на творческите търсения 
и вдъхновение на художници, скулптори, 
иконописци от цялата страна. Излож-
бата ще продължи до 2 февруари 2023 г. 
 
Писатели улавят духа на 
Коледа в сборник с разкази

В “Нашата Коледа” 
- празничен сборник със  
17 български коледни раз-
каза, чийто съставител е 
Захари Карабашлиев (изд. 
“Сиела”), читателят ще 
открие красиво-носталгич-
ния текст на Георги Марков, суровата 
топлина на думите на Здравка Евти-
мова, майсторски изтъкания “тийн” 
разказ на Кристин Димитрова, пустин-
ната Коледа на сладкодумния Георги 
Милков, заложническата коледна драма 
на Николай Терзийски и сблъсъка на дет-
ската душа с медийната “истина” на 
Михаил Вешим. Ще се потопи в библей-
ската притча на Теодора Димова и ще 
усети тишината на празничната нощ 
на Мария Касимова-Моасе, кротката 
надежда на Мария Доневa и боксьорска-
та прямота на Иван Ланджев. Ще се 
запознае с мистичния Свети Декемврий 
на Йорданка Белева, с “Антъни Хоп-
линс” на Веселина Седларска, с чудото 
на Радослав Бимбалов, с коткaта Мери 
на Тони Николов и с коледната песен на 
самия Захари Карабашлиев.

Община Велико Търново 
подарява коледен спектакъл 

Община Велико Търново подарява 
куклено коледно представление на 25 де-
кември от 12 ч. Театралният подарък е 
за децата и техните родители от ста-
рата столица и ще се играе в голямата 
зала на общината. “Коледна върте-
лежка” е от репертоара на търновския 
куклен театър “Весел”. Сценарият и 
постановката са на Веселин Василев, а 
куклите - на Лидия Къркеланова, Стефка 
Кювлиева и Емелияна Андонова. Студий-
ният звукозапис е на Петър Атанасчев. 
Участват актьорите Елка Баланова и 
Веселин Василев, и специалният гост - 
белобрадият старец от Лапландия.

накратко

натозиденсародени

Надали има киноман, който е сле-

дил отблизо тенденциите и развитието 
на световното филмово изкуство и не 
познава творчеството на великолепния 
македонски режисьор милчо манчев-

ски. в последните няколко десетиле-

тия “София филм фест” представя пред 
българската публика неговите киноис-

тории, реализирани с майсторски усет 
и притежаващи впечатляващо визуал-

но въздействие. Още през 90-те изклю-

чителният му дебют “преди дъжда” (с 
номинация за “Оскар” и 11 награди от 
венеция, включително “Златен лъв”) 
бе показан в програмата на СФФ, а през 
2020 г. манчевски отново беше гост 
в София, за да представи своя филм 
“върба” и да получи Специалната на-

града на СФФ, припомня Светлана да-

мянова от пресофиса на фестивала.
Неговата най-нова творба “каймак” 

разказва много необичайна, затрог-

ваща и изключително свежа любовна 
история, в която участват две двойки 
в нетрадиционно-еротични връзки. па-

ралелно с темата за вечното търсене на 

любовта, филмът разнищва по-мрачни 
акценти от ежедневието и настоящето 
- сурогатно майчинство, изневяра, ро-

лята на жената в семейството и в обще-

ството, трафика на хора, сексуалната 
свобода.

манчевски продължава работата си 
с младата актриса Сара климоска и с 

чудесната камка тоциновски, които 
познаваме от “върба” и други филми. 
“каймак” е копродукция между Север-

на македония, дания, Нидерландия и 
Хърватия, като неговата световна пре-

миера беше в края на октомври на фил-

мовия фестивал в токио. 
милчо манчевски е роден през 

1959 г. в Скопие; завършва кино и 
фотография в университета на Южен 
илинойс, СаЩ. преди да се отдаде на 
киното, прави експериментални фил-

ми и музикални клипове за световно-

известни изпълнители, които печелят 
награди. Неговият шедьовър “преди 
дъжда” влиза в класацията на “най-
добрите 1000 филма на всички време-

на”. малко след световния успех на 
“преди дъжда”, милчо манчевски се 
премества да живее в Ню Йорк, където 
преподава режисура във Факултета за 
изкуства, кино и телевизия към Ню-

йоркския университет. 
27-ият “София филм фест” ще пред-

стави пълна ретроспектива на твор-

чеството на милчо манчевски.

Д-рАНДРЕЙКЕХАЙОВ,
президентна
Югоизточноевропейския
медицинскифорум,
бившпредседателнаБЛС
ВЛАДИМИРШОМОВ,режисьор,
художник,аниматор
Д-рГЕОРГИГЕЛЕВ,
директорнаЦентъра
заспешнамедицинска
помощвСофия
ЛЮБЕНЗИДАРОВ,художник,
илюстратор

СнимкаБорянаПандова

Милчо Манчевски  
ще ръководи журито  
на  „София филм фест”
Световноизвестниятрежисьорщепредставиновиясифилм
„каймак”,щебъдепоказанаинеговаретроспектива

Филмът „Чичо Коледа” отново тръгва  
по кината от 23 декември

СнимкаСтудио“CINEMAQ”

„Бяла Коледа” с Биг бенда на БНР,  
Милица Гладнишка и Павел Терзийски
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Да ти умре 
кучето по Коледа 

е тъжно, но да ти 
избяга прасето 
преди Коледа е 

трагедия!

воДоравно:
ПарашкевХаджиев.Горио/"ДядоГорио"/.Пре-

пис.Помак.Орт.УДо.Леж.Бакалин.Б.Ч.Око.Са-
хиб."Делак".Баку.Олив.Ло/Джон/.Дрелка.Ара.
Ниас.Ерос.Християни.Смок.Мента.Си.Че.Корди.
Дис.Пи.Билет.Каин.Флорес.Мантиса.Стоб.Ман-
та.Ем."Етър".Бардо/Брижит/.Аса.АП.Ремарке.
Арий.Ид.Апокалипсис.Ищец.Адио.Олав.Тимбра.
Со.Авира.Усури.Уир."Ибезпетлисъмва".

отвЕсно:
"Наголкорем,чифтепищови".Ромео/"Ромео

и Жулиета"/. Ерое /Антоан/. "ЛОТ". Делиб /Лео/.
Гараж.Блок.Бобър.Царе.Шик.Сакс/Дюла/.Кир.
"Реа". "ВАЗ". Яко. Бака. Молец. МПС. Оаху. "Хе-
рес". Бао. Туе. Свирки. Арндт /Ернст/. Марксист.
Таборити. Марка. Мул. Сап. Ласа. Канделабри.
Друиди. Манто. Идрис. Ежедневник. ИТА. Апиа /
Адолф/.Ипо/Жан/.Ия.Дни."Арсо".Ум.Леи.Балан-
си.Сесии.Сив."Всичкосиискамайстора".



губивреме 29
2022

петък
23 декември

ВОДОРАВНО:
1. Австралийски папагал.
3. Ястие от разточени кори.
5. Непоносима горещина.
7. Северна шейна, возена
от кучета или елени. 9.
Гарнирана пита. 10. Силен
вятър с валежи. 12. По-
голяма сестра. 13. Остро-
заразна болест. 14. Бира.
15. Футболист-национал
от "Лудогорец". 17. Град в
Афганистан. 19. Войници.
21. Баща на цар Самуил.
23. Лечебно тревисто
растение. 24. Зрелостен
изпит.

ВОДОРАВНО:
2. Столицата на Италия. 4.
Кладенец. 6. Движение на
ледени късове във водоем.
8. Мъжка рожба. 9. Маши-
нен елемент. 11. Ядлива
семка в костилката на плода
на южно дърво. 12. Полу-
товарна кола. 13. Вид цвят.
15. Национална електрическа
компания. 16. Човек с ради-
кални възгледи. 19. Прочут
музей в Париж. 20. Колектив
от певци.

ОТВЕСНО:
1.Подсладена течност. 2. Порядък. 3. Замахване. 4. Висше офицерско
звание. 5. Журналист, четящ новини. 6. Водач, предводител. 7. Поро-
да домашно куче. 8. Кръгла глинена плоча за печене на катми и пала-
чинки. 10. Политура, лустро. 14. Съществуване на живите организми. 17.
Вътрешна сила на човек. 18. Ниви, поле /разг./.

Започнете от клетката със стрелка, като последната
буква на всеки търсен термин е начална буква на
следващия термин:

Съвместно живеещи лица с обща собственост и блага. Разбор,
проучване. Разсъмване, развиделяване. Платна за кинопро-
жекции. Роман от Димитър Талев. Сводестата част от атмо-
сферата /мн.ч./.

2. Четени наобратно търсените термини са:

Селище в Белгия. Черно абаносово дърво. Герой в романа
"Капитан Немо" от Ж. Верн. Периоди от време. Руски фило-
соф /1883-1954/. Шведско селище. Псевдоним на психоло
га Иван Владимиров. Река в Полша и Украйна. Градинско
цвете, трендафил. Енергия от Космоса в картини. Град в
Тайван. Марка мляко за кърмачета. Римски политик от
2 век. Международен олимпийски комитет.

СУДОКУ

Попълнете празните полета с числата от 1 до 9 така, че всяко число
да се среща само по веднъж във всеки ред, всяка колона и всяка от

малките области 3х3:

МАГИЧЕСКА ФИГУРА

1 2 3 4

5 6

7 8 9

10 11 12

13

1614 15

17 18 19 20

21 22

23 24

1

1 2 3 4

5

6

2

3

4

5

6

СРИЧКОВА КРЪСТОСЛОВИЦА

СПИРАЛА

1

2 3

4 5

7

8 10

11 12

13 14 15

16 17 18

19

20

9

6

ДЕТСКА КРЪСТОСЛОВИЦА

9 1 4 8 7

8 2 4

5 3

1 7 5 2 4

4 5 1 6 9

3 1

8 9 2

9 2 4 8 1

4 6 1

7 9 8

6 5 8

6 7 4

5 3 8

4 9 1

9 6 7

6 9 3

3 1 6

ВОДОРАВНО И ОТВЕСНО:

1. Артилерийски снаряд с взривно вещество.
2. Наш драматичен и киноактьор-"Опасен чар"
/1925-1984/.
3. Стихотворение от Пейо Яворов.
4. Първата българска печатна книга.
5. Вътрешни органи за смилане на храната.
6. Фамилното име на руски близначки, многократни
световни и европейски шампионки по художестве-
на гимнастика.

ОТВЕСНО:

1. Каменоделец. 2. Наш всекидневник. 3. Къпалня. 4. Шахматна
фигура. 6. Водни животни. 8. Възбрана, забрана. 9. Карта за игра.
11. Село в Русенско. 12. Прочут австрийски диригент /1908-1989/.
14. Шлосерски инструменти. 16. Защитник на онеправданите в
американските филми за Дивия запад. 17. Алкалоид в тютюневи-
те листа. 18. Част от костюм. 20. Хартиена тръбичка за пушене.
21. Земеделска площ. 22. Южноамериканско преживно животно.

Борис БЕРОВ
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хороскоп

21 март - 20 април

22 юни - 23 юли

21 април - 21 май

23 юли - 23 август

22 май - 21 юни

24 август - 23 септември

24 септември - 23 октомври

22 декември - 20 януари

24 октомври - 22 ноември

21 януари - 19 февруари

23 ноември - 21 декември

20 февруари - 20 март

днес събота неделя понеделник

променливо променливо променливо променливо

максимални максимални максимални максимални

10
oC 11

oC 11
oC 12

oC

овен

рак

телец

лъв

БлИЗнацИ

дева

веЗнИ

коЗИрог

скорпИон

водолей

стрелец

рИБИ

Старайте се да не ко-
мандвате и да не пре-
правяте онова, което са 
направили другите.

Съвършено неочакваното 
развитие на събитията 
може да ви стъписа, но 
всичко ще завърши добре.

Във въздуха витаят оби-
да и ревност, но нямате 
вина, забравете навици-
те и се усмихнете.

Ако се стремите към 
професионална реализа-
ция, сега е времето. По-
вярвайте в себе си.

Любимият ви може да 
се прояви в неочаквана за 
вас светлина, а и ще се 
наложи да го приемете.

Ако действате решител-
но и бързо, може да по-
стигнете успехи, а и да 
останете доволни.

Постарайте се да избег-
нете натрупването на 
несвършени дела. Шефове 
ще попречат на плана ви.

Дошло е време да си от-
дъхнете. Вие много добре 
знаете това. Поглезете 
себе си и близките.

Ако имате да решавате 
важни практически за-
дачи, денят едва ли ще 
ви се стори успешен.

Денят ще се подрежда 
благоприятно. Ще по-
паднете в нелека ситуа-
ция, но ще се справите.

Ще бъдете енергични 
както по отношение на 
взаимоотношенията си, 
така и в бизнеса.

Искате да получите нещо 
от някого, но не знаете 
как да го направите? Оп-
итайте да помолите. 

00.20„нашиятследобедсБСТв“

/п/

01.30„Заисториятасвободно“/п/

02.25„Дискусионенклуб“/п/

03.20„Контра“/п/

04.15„Думатаеваша“/п/

05.15Документаленфилм

05.40„нашиятследобедсБСТв“

/п/

06.50музикаленантракт

07.20„Актуалноотденя“/п/

07.55„Студиоикономика“/п/

08.50„парламентарностудио“

11.00 парламентарно заседание

на народното събрание -

прякопредаване

14.00„нашиятследобедсБСТв“

15.30новини

16.00Документаленфилм

16.30 „Думата е ваша“ - открита

линия

17.30Твпазар

17.45музикаленантракт

18.10Твпазар

18.30новини-централнаемисия

19.15„Актуалноотденя“

20.00„Дискусионенклуб“

21.00 „песните ти, Българийо“ -

концерт

22.00 новини - централна еми-

сия/п/

22.30„Актуалноотденя“/п/

23.10„Дискусионенклуб“/п/

05.55 Денят започва - сутрешен
блоксХристинаХристоваи
Симеониванов

09.20 100%будни-сутрешноток-
шоу с мария Андонова и
СтефанА.Щерев

11.00 Култура.БГ - предаване за
културасДимитърСтоянович

12.00 посветаиунас
12.25 новининатурскиезик
12.30 Светътнажестовете
12.45 Телепазаренпрозорец
13.00 последниятпечели-забав-

носемейнокуизшоу/п/
14.00 малкиистории
15.00 Фестивалнаанимационното

кино:“люсикамъкът”-ани-
мационенфилм

15.10 “Снеженсвят”-твфилм
15.35 открийпловдив- региона-

ленархеологическимузей
15.45 Телепазаренпрозорец
16.00 Бързо,лесно,вкусно
16.30 Светътиние
17.00 Българияв60минутисма-

рианавекилска
18.00 посветаиунас
18.30 още от деня - коментарно

предаване
19.00 последниятпечели-забав-

носемейнокуизшоу
20.00 посветаиунас
20.45 Спортниновини
21.00 панорамасБойковасилев
22.00 “наполеон”-твфилм/8,пос-

леденепизод/(12)
23.00 посветаиунас
23.25 “вечеривАнтимовскияхан”-

твфилм/2,последнасерия/
00.30 Светътиние/п/
01.00100%буднисмарияАндоно-

ваиСтефанА.Щерев/п/
02.35 Култура.БГ - предаване за

културасДимитърСтояно-
вич/п/

03.30 Домът на вярата - Свищов-
скиманастир“покровБого-
родичен”/п/

04.00 “Снеженсвят”-твфилм/п/
04.25 посветаиунас/пот20.00ч./
05.10 още от деня - коментарно

предаване

06.00“Тазисутрин”-информаци-
онно предаване с водещ
ЗлатимирЙочев

09.30“предиобед”-токшоусво-
дещиДесиславаСтоянова
иАлександърКадиев

12.00 bTV новините - обедна
емисия

12.40“Комицитеиприятели”/п./-
комедийношоу

13.20“Станибогат”/п./-куизшоу
14.30 “ШоутонаниколаосЦити-

ридис”/п./
15.00“огледаленсвят”-сериал
16.00 премиера: “обещание” -

сериал,с.4
17.00bTVновините
17.30 “лице в лице” - публици-

стично предаване с воде-
щаЦветанкаризова

18.00 “Станибогат” - куизшоус
водещмихаилБилалов

19.00 bTV новините - централна
емисия

20.00 премиера: “опасно изку-
шение”-сериал,с.4еп.70

21.30“Скъпинаследници”-сери-
ал,еп.85

22.30 “ШоутонаниколаосЦити-
ридис”-вечернотокшоу

23.00bTVновините-къснаеми-
сия

23.30“Съдебназала:елей”-се-
риал,eп.21

00.30 “Коледни послания” - ро-
мантичен, (тв филм, САЩ,
2019), режисьор пат Уи-
лямс,вролите:ТориДеви-
то,Чадмайкълмъри,ло-
литаДавидович,Кимбърли
Шоникъридр.

02.10bTVновините/п./
02.40“предиобед”/п./-токшоу
04.35 “опасни улици” - сериал,

с.15
05.30 “непознатиТе” /п./ - доку-

менталнапоредица

04.35Телеканал“Доброутро”

08.00новини/съссубтитри/

08.20“АнтиФейк”

08.55“Живейздравословно!”

09.45информационенканал

11.00новини/съссубтитри/

11.15информационенканал

14.00новини/съссубтитри/

14.15информационенканал

15.00“мъжко/Женско”

15.50информационенканал

17.00 вечерни новини /със суб-

титри/

17.40 “Човек и закон” с Алексей

пиманов

18.45“поленачудесата”

20.00 “време” - информационна

програма

20.45“вълшебникът”-филм

22.30 “Горещ лед”. Шампионат

на русия по фигурно пър-

заляне

23.40“олегЦелков.единственот

многото”

00.30“Седемвечери”-филм

01.55“поленачудесата”

03.00 “време” - информационна

програма

03.45“пликът”-филм

скръбнивести

навършват се 100 години 
от рождението на 

о.з. полк. нисим кохенов, 
ст.н.с.,

и 1 година 
от смъртта на 

доц. д-р 
софи пинкас

Живяха достойно и честно. Бориха се и не изневериха на социалистиче-

ския идеал за по-добър свят. оставиха светъл пример.

От семейството и близките

сбогуваме се с журналиста 

МИтко Божков
колеги и приятели на известния 

журналист митко Божков съобщи-

ха във фейсбук, че той е починал на 
21 декември след тежко боледуване, 
информира сБЖ. 

митко Божков е започнал профе-

сионалната си кариера в пернишкия 
вестник “димитровско знаме”, по-
късно е окръжен кореспондент на 
“работническо дело” в перник. през 
1979 г. вече е в софия като редактор 
и ръководител на отдели на вестни-

ка. след 1989 г. продължава във в. 
дУма. от 1995 г. е в пресцентъра 
на народното събрание, а от 1997 г. - в пресслужбата на сметната палата, в 
дирекция “връзки с обществеността и издателската дейност”.

неговото име стои под много публикации от различни журналистически 
жанрове. съавтор е на излязлата през 2004 г. книга “дивотино - диво, свидно, 
жизнено”, посветена на родното му село.

погребението ще бъде в петък, 23 декември, от 11 ч. в църквата “свети 
николай мирликийски” във “връбница 2”.

екипът на дУма изказва искрени съболезнования на близките на митко 
Божков.

поклон пред светлата му памет!
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Апотеоз на отминаващата 2022 г. без-
спорно бе мондиалът в катар, проведен 
съвсем в края й.

За първи път

Световното първенство се игра през 
зимата, за първи път в близкия изток, за 
първи път толкова компактно - само на 
осем стадиона, разположени в радиус от 
50 км, и за последен с 32 отбора.

Следващият мондиал 2026 г. ще е в 
три държави (САЩ, канада и мексико), 
в 16 града на 16 стадиона и с участието на 
48 страни, т.е. всяка пета от членуващите 
във ФиФА държави.

Независимо от слабия интерес на 
местните, мондиалът в катар се превър-

на в празник за привържениците на дру-

гите отбори. Само на финала присъстваха 
50 000 аржентинци.

още преди провеждането катар беше 
критикуван от Западния свят заради по-

газването на човешките права, неравно-

правието на половете, незачитане правата 
на сексуалните малцинства, експлоатаци-

ята при използването на чужденци като 
работници при изграждането на стади-

оните и инфраструктурата. Затова запад-

ните държави призоваха за политически 
бойкот на първенството, но президентът 
на Франция еманюел макрон го наруши 
на два пъти, като летя за полуфинала с 
мароко и за финала.

Самият финал между двукратните све-

товни шампиони Аржентина и Франция 
се превърна в дуел между лионел меси 
и килиан мбапе и завърши 3:3 след шоу 
в стил “Гол след гол”. Французинът отбе-

ляза всичките три попадения за отбора си, 
беше точен и при дузпите. и грабна “Злат-

ната обувка” за голмайстор на мондиала.
меси остана с гол по-малко, но беза-

пелационно заслужи “Златната топка” за 
най-добър футболист на мондиала. при 
дузпите южноамериканците показаха по-
здрави нерви. от бялата точка точни бяха 
меси, пауло дибала, леандро паредес и 
Гонсало монтиел. За Франция от 11-ия 
метър отбелязаха мбапе и рандал коло 
муани, а кингсли коман и орелиен Чу-

амени пропуснаха. вратарят емилиано 
мартинес отново показа дузпаджийски 
нюх и хвана удара на коман.

„Албиселесте” триумфираха  
за трети път

в историята след домакинския мондиал 
през 1978 и мексико 1986. меси подобри 
и рекорда на лотар матеус за най-много 
мачове на световни финали (вече 26), а на 
35 години и 157 дни спечели единственото 
липсващо отличие в пребогатата си кари-

ера - Световната купа. мнозина очакваха, 
че бълхата ще приключи кариерата си в 
националния тим, след като сбъдна меч-

тата на живота си, но треньорът лионел 
Скалони обеща да “запази място” за меси 
в състава за мондиал 2026.

компактното провеждане на първен-

ството - 64 мача само за 29 дни и само на 
8 стадиона в радиус от 50 км, позволи на 
феновете за първи път да наблюдават по-

вече от един мач на ден.
Мароко спечели симпатиите

на всички, като стана първата африканска 
футболна сила, достигнала полуфинал на 

Световно първенство.
разочарованията също не отсъстваха. 

Най-вече с отсъствието на 4-кратния све-

товен шампион италия, но в течението на 
турнира отпаднаха и други велики фут-

болни сили - Германия, испания, Англия, 
бразилия, белгия, дания и Нидерландия.

интересът на местните не бе толкова 
голям, но първенството не бе лишено от 
колорит, най-вече заради темпераментни-

те фенове от латинска Америка, Африка 
и арабските държави. Японските привър-

женици пак впечатлиха с културата си, 
като почистваха трибуните след мачовете 
на любимците си.

Забраната за продажба на алкохол 
сведе до минимум ексцесиите и нямаше 
проблеми за местната полиция. Не такова 
беше положението в европа, където ма-

роканци предизвикаха размирици в реди-

ца градове на Франция и белгия.
украинският президент володимир 

Зеленски настоя да изнесе реч преди фи-

нала, но ФиФА му отказа, вярна на тезата 
да не се смесват политиката и футболът. 
пак заради нея не бе разрешено капи-

таните на девет страни да носят ленти с 
цветовете на дъгата в подкрепа на сексу-

алните малцинства.
Накратко: катар беше чудесен дома-

кин в организационен план, но и най-сла-

бата футболна държава, приела мондиал.
След 64 мача, 172 гола и един от най-

добрите финали в историята, Световното 
първенство приключи. то бе най-скъпото. 
За него катар е изхарчил близо 300 мили-

арда долара - повече, отколкото всички 
предходни мондиали, но само 10 мили-

арда пряко за 7-те нови стадиона.
На фона на мондиала се покри скан-

2022-ра - годината на Меси 
и Аржентина
Унаспродължи
доминациятана
Лудогорец,Левски
спървитрофей
от13години

далът, че президентът на ФиФА джани 
инфантино се е сдобил с луксозен дом в 
катар в края на 2021 г.

българия завършва годината на
72-ро място в ранглистата  

на ФИФА

и “кока кола” между “футболни сили” 
като кабо верде и др конго. Националите 
се издъниха в лигата на нациите на старта, 
като завършиха 1:1 със Северна македо-

ния в разград. пак там паднаха тежко от 
Грузия с 2:5. това доведе до оставката на 
селекционера Ясен петров и “на пожар” 
спортният директор на бФС Георги ива-

нов - Гонзо пое тима, който завърши 0:0 
в тбилиси през юни. при пристигането в 
Грузия двата автобуса, превозващи отбора, 
се сблъскаха и тежко пострада националът 
тодор Неделев, който вече е възстановен.

българия игра неубедително и в Ги-

бралтар. “Футболното джудже” успя да 
се измъкне с 1:1.

За селекционер бе назначен извест-

ният сръбски треньор младен кръстаич. 
той изцяло поднови и подмлади състава, 
който отнесе Гибралтар с 5:1 в разград, а 
после излъга и Северна макeдония като 
гост с 1:0.

мачът в Скопие ще се запомни не тол-

кова с футболни достойнства, колкото с 
неспортсменското поведение на феновете 
на домакините, които освиркаха химна и 
играчите ни. ФиФА глоби сериозно съ-

перника ни, а трите точки от Скопие оси-

гуриха на българия място в четвърта урна 
за жребия за евро 2024 в Германия. отбо-

рът ни попадна в Група G със Сърбия, ун-

гария, Черна гора и литва. при кръстаич 
националите продължиха добрите си изя-

ви и в приятелски мачове надиграха кипър 
с 2:0 и завършиха 0:0 в люксембург.

На клубно ниво

годината ще се запомни с поредната 11-а 
титла на лудогорец, който игра и в гру-

пите на лига европа. левски се пребо-

ри за първи трофей от 2009 г. “Сините” 
спечелиха купата на българия с 1:0 над 
“вечния съперник” ЦСкА, а преди това 
на полуфинала надиграха 2 пъти тъкмо 
лудогорец. това класира тима на Ста-

нимир Стоилов в пресявките за лигата 
на конференциите, но след престижен 
успех над гръцкия пАок Солун (2:0 и 
1:1), последва резил срещу малтийския 
Хамрун Спартанс (1:0 в ла валета и 1:2 
на “Герена”).

в същия турнир завършилият трети у 
нас ботев пд се препъна още на първото 
препятствие - 0:0 и 0:2 с кипърския Апо-

ел Никозия. вицешампионът ЦСкА се 
представи далеч по-достойно, но отпадна 
в плейофите срещу базел (1:0 и 0:2).

  �
Владимир НИКОЛОВ

СнимкаБТа

Футболистите на Аржентина спечелиха Световната купа за трети път след дузпи с Франция за 7:5 на финала в Катар
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Футбол
По Диема СПорт
20.00 лудогорец през 2022 г. 

Утре
20.00 обзор на българския 
футбол през 2022 г.

В неделя 
16.00, 17.00, 0.30, 1.30 Головете 
на 2022 г.
 

В понеделник
17.00 Саутхемптън - брайтън 
19.15 Кардиф Сити - КПР
21.45 лутън - Норич 

По еВроСПорт 1
Днес 
КолоездеНе 
18.30 Най-доброто от джирото 
(обзор)
19.30 Най-доброто от тур дьо 
Франс, мъже (обзор)
20.30 Най-доброто от тур дьо 
Франс, жени (обзор)
21.30 Най-доброто от Вуелтата 
(обзор)

Утре 

КолоездеНе На ПиСта
11.30 Шампионска лига 
в берлин (обзор)
12.30 Шл в Сен-Кентен 
ен ивелин
теНиС
18.00 “Последният танц - Роджър 
Федерер”
18.30 открито първенство 
на австралия (обзор)
19.30 Най-доброто от Ролан Гарос
20.30 Най-доброто от US Open

Гледайте

Микробите,внай-общсмисъл,саголямагрупаневидимиспростоокоинай-еле-
ментарноустроениорганизми.Голямачастоттяхсаполезниилинеутралниотносно
човешкотоздраве,катообразуватт.нар.микробиом–основновхраносмилателния
тракт,пикочополоватасистемаикожата.другачастсаболестотворни(патогенни)в
различнастепен,катонай-актуалниоттяхсаопределенивируси.Заразликаотбакте-
риите,коитообичайноселокализиратнаопределеномястовтялотоипо-лесномогат
дабъдатотстранениотсаматаниимуннасистемаиличрезразличнитерапии,вируси-
тепроникват,най-вечепо-кръвенпът,навсякъдеизтялото.Итъйкатоненавсякъде
имаблагоприятниусловиязатяхноторазвитие,тесепроявяватпредимновспеци-
фичнослабитеместа,напримердихателни,храносмилателниилиотделителниоргани,
черендроб,нервнасистемаит.н.,споредособеноститенасамиявирусиначовека,
койтоепоразенотнего.Вируситечестооставатворганизмаиследнагледпълното
излекуванеичакатудобенследващмомент,когатоотслабванетонаимуннатазащита
можедаимпозволидасеразвиятвстаротоогнищеилидасинамерятдруго.

Вируфорекомбиниранаформуласкачествениконцентриранибилковиекстракти.тя
едновременнобалансираимуннияотговорсрещуголямбройвирусиидругипатогени,
притежавадиректноантивирусноипротивовъзпалителнодействие.ViruForможедасе
приемазапрофилактика,особеноприналичиенаепидемия,кактоиуспоредносдругите
терапевтичниметоди–принеобходимостотвъзстановяване.Заразликаотантибиотично
лечение,тукнямависокирисковеоталергии,дсискбактериози,натоварваненастомаха,
черниядроб,бъбрецитеидругиважниоргани.Съставанапродуктавключва:

1.Черенкимион(челебитка)–патентованекстракт(Nigellin™)сцели20%отак-
тивнатасъставкатимокинон.Вложенотоколичествосеравнявапоосновнодействие
на1-2чаенилъжичкидобреусвоенисеменаиопределеносъдържаощеисъставки,
коитонесеизвличатдобревмаслотоотчеренкимион.тяподобрявакръвообраще-
нието,обмянатанавеществатаиимуннатазащита,притежавапротивовъзпалител-
но,антиоксидантно,противоалергично,широкоспектърноантимикробнодействие.

2.Японскинокът–екстрактътеотбилкасотдавнаверифициранонаизтокдейст-
вие,вкоетонапоследъкученитесаоткрилимолекули,коитосаспособнидавзаимо-
действатсгенетичнияапаратнавирусите.Растениетосъщотакасеползвазаподо-
бряванесъстояниетонадихателнитепътищаибелитедробове–основнитаргетина
атакитеприедвалинеполовинатаотвсичкивъзможнивируси.

3.андрографис–вслучаястандартизираниятекстрактемаксималноконцен-
триран–с30%андрографолиди.тезиидругиактивнисъставкиподпомагатобмен-
ните,детоксиниращите,отделителнитеивъзстановителнитепроцесиворганизма
и притежава мощно имуностимулиращо и противовирусно действие, предпазва
черниядроб,бъбрецитеизадстомашнатажлезаотувреждания.

4. джинджифил (исиот) – лабораторно се потвърждава имунорегулиращия и
пречистващкръвоноснитесъдовеефектнабилковоторастение.

Вируфореединадекватенсъвремененотговорназачестяващитевмалъкиго-
ляммащаб(спорадични,епидемичниипандемичнитенденции)вирусниинфекции
и на все по-честите случаи на приспособяване (резистентност) на патогените към
масовоприлаганитемедикаменти.

ВИРУФОР-ПРИРОдОСЪОБРаЗеН
КОМПлеКС

Най-добрият български тенисист 
Григор димитров (№28) победи австра-
лиеца Ник кирьос (№22) във втория 
кръг на Световната тенис лига на твър-
ди кортове в дубай. димитров надделя 
със 7:6(5), 6:3 само за 67 мин. и донесе 
победата на Соколите срещу състава на 
Орлите с 36:33 в отборния демонстра-
тивен турнир в зала “кока кола”.

Победата е първа за Фалконс, които в 
първия кръг загубиха с 27:35 от Ястреби-
те. ийгълс пък допуснаха второ пораже-
ние в надпреварата, в която участват 18 
топ тенисисти, разпределени в 4 отбора.

димитров записа втори успех за 
деня, след като с Арина Сабаленка (Бе-
ларус, №5) обърнаха Бианка Андрееску 
(канада, №46) и рохан Бопана (индия) 
с 2:6, 7:6 (4), 10:7.

в женския двубой французойката 
каролин Гарсия (№4) надигра испанката 
Паула Бадоса (№13) с 6:4, 6:3 и крайният 
изход от двубоя трябваше да бъде решен 
от сблъсъка между Новак джокович (№5) 
и Ник кирьос (Австралия, №22).

Сърбинът обаче обяви, че не се 
чувства добре непосредствено преди 
дългочакания двубой и бе заменен от 
Григор димитров.

Българинът и австралиецът изиграха 
равностоен първи сет, но Гришо не успя 
да се възползва от няколко възможности 
за пробив и се стигна до тайбрек. в него 
първата ракета на България надделя над 
най-добрия тенисист на Австралия със 
7:5 точки. След равенство 3:3 във вто-
рата част, Григор взе следващите три 
гейма и ликува с победата.

той и съотборниците му от Фал-
конс играят снощи срещу тима на 
кайтс (Хвърчилата), в който са №1 при 
жените ига Швьонтек (Полша), кана-
дците Южени Бушар (№327) и Феликс 
Оже-Алиасим (№6), и датчанинът Хол-
гер руне (№11), които също имат една 
отборна победа в актива си.

След края на Световната тенис лига, 
Григор ще се присъедини към останалите 
родни тенис звезди, които започват учас-
тието си в дебютния турнир за Обедине-
ната купа, заместил популярния “Хопман 
къп”. там в група А в Пърт България сре-
ща Гърция на 29 и 30 декември, и Белгия 
- на 31 декември и 1 януари. Първите от-
бори от двете групи продължават на 1/4-
финали, а най-добрият между вторите ти-
мове се класира директно за полуфинал.

Гришо смени 
Джокович и би 
Кирьос в Дубай
Българинътпобеждаваинасмесенидвойки


